
Spravodaj c 71 
- 13. augusta sa v Bratislave do íva svojich 85. narodenín Prof. Milan S. 
urica, estný len Slovenského ústavu. 

Rodák z Krivian, univerzitný profesor teológie a historických vied, 
publicista a prekladate . Pôsobil 14 rokov na Pápr skej saleziánskej 
univerzite v Turíne-Ríme, 35 rokov na historickej Univerzite v Padove a 12 
rokov na Univerzite Komenského v Bratislave. Pápe Ján XXIII. ho ako 
teológa vymenoval za poradcu svojej Prípravnej komisie Druhého vatikánskeho 
koncilu. Prezident Talianskej republiky Oscar Luigi Scalfaro ocenil jeho 
vedeckú a kultúrnu innos najvy ím ob ianskym vyznamenaním Ve kého 
dôstojníka Radu za zásluhy Talianskej republiky. Rímska Accademia Teatna 
per le scienze ho poctila titulom estného akademika.  
Bibliografia jeho prác publikovaných v ôsmich jazykoch prevý ila po et 
tisíc jednotiek.  
Zalo il a viedol vedeckú sériu Collana di studi sull'Europa Orientale 
dell'UUniversita di Padova (spolu 34 zväzkov. Spolu pracoval na iestich 
talianskych, nemeckých a latinských encyklopedických dielach. Bol lenom 
medzinárodných vedeckých asociácií, s ktorými dosia spolupracuje.  
V rokoch 1988 

 

1998 bol po as dvoch volebných období zvolený za predsedu 
Slovenského ústavu v Ríme, ustanovizne slovenských kultúrnych, najmä 
vedeckých pracovníkov v zahrani í.  
Na Slovensku bol v roku 1990 Predsedníctvom Slovenskej národnej rady 
vymenovaný za zahrani ného experta Komisie historikov na vypracovanie 
odborných túdií k dejinám Slovenska 20. storo ia. V roku 1991 ho minister 
kultúry vymenoval za prvého riadite a Slovenského historického ústavu v 
Ríme, zaslú il sa o jeho zalo enie a uznanie vo Vatikáne. V roku 1993 
zalo il Ústav dejín kres anstva na Slovensku v Bratislave, ktorý doteraz 
vedie. V roku 1997 sa stal lenom Vedeckej rady Ústavu pre vz ahy tátu a 
cirkví Ministerstva kultúry SR, v roku 2002 lenom akademického senátu 
Rímskokatolíckej cyrilometodskej bohosloveckej fakulty Univerzity 
Komenského a v roku 2006 riadnym lenom Vedeckého kolégia Historického 
ústavu Katolíckej univerzity v Ru omberku. 

+++++++++++++++++++++ 
- 16. 8. pondelok o 17.00 sa uskuto ní v Ru inove pri soche Andreja Hlinku spomienkové stretnutie, o 
18.00 sa bude kona sv om a v kostole na Tomá ikovej ulici (pri hoteli Bratislava). Prosím, po lite 
správu alej. 

+++++++++++++++++++++ 
-26. augusta 2010 o 17.00 hod. v Po skom in titúte v Bratislave Ústav pamäti národa Vás v rámci 
cyklu Diskusné ve ery ÚPN   pozýva na premiéru filmu   "BOHOM ZABUDNUTÉ KÚTY"  spojenú s 
diskusiou na tému slovensko-po ské pohrani ie v rokoch 1945  1947 v Po skom in titúte na Námestí 
SNP . 27 v Bratislave 

+++++++++++++++++++++ 
- priblizny plan cesty a besedy po Slovensku  Dr. Hromnika 
     16-18 aug   Bratislava, Devin a okolie, v etne Carnuntum, at

     

19-22 aug   Valy, Velehrad, Uherské Hradi t , Radho

     

 23 aug       ilina     
 24  aug      Orava     
 25  aug     Martin, Turiec      
 26 aug      Liptov, Hybe, trba     
 27-31aug   Spi

     

 1-3 sep     ari a Ko ice       
4 sep       Kyjatice       
5-7 sep    Kremnica, Hont       
8-10 sep   Banská tiavnica       
11-13sep Nitra, Komjatice, Komárno, Nesvady 



      
14-15 sep  Bratislava, Viede

      
Pokia ide o besedy, na úvahu máme: 

Bratislava 2x (Mati ný odbor ,  Kres anské Slovensko), 
Viede (Matica),  
Martin ??,  
Poprad (Dr. Viera Rosa Majerová) 
Spi ská Nová Ves (Lipták), 
Spi ská Nová Ves (Spi ský historický spolok Dr. Ivan Chalupecký ??),  
Pre ov (Ing. Ján Ducár, p. Oskar Cvengrosch ??) 
Ko ice (Dr Mizak, Matica) 
Rimavská Sobota (dr. Dragijský ) 
Nitra  
Komjatice (Jozef Homola??) 

+++++++++++++++++++++  

Mesto Pie any a Mestské kultúrne stredisko mesta Pie any   

Vás a va ich priate ov pozývajú na 116. výstavu v galérii Fontána   

ART CLUB  60+8   (17 autorov)   

ma ba, plastika, grafika, fotografia   

Eva Melkovi ová,   

Juraj Jurani ,   

Milan Kubí ek,   

Magdaléna Lehotská,   

Marián Polonský,   

Eva Bachratá - Linhartová,   

Anastázia Bend elová,   

Emília Hollá,   

Fedor Matejka,   

Karol Prudil,   

Jozef Barinka,   

Kostadinka Miladinová,   

Veronika Witzová,   

Anna Chovancová,   

Ivan Matejka,   

Yvonna Hanáková,   

Martin Bend ela.   



    
V utorok 17. augusta o 2010 o 17.00 hodine.   

Ste srde ne pozvaní.   

Bezbariérový vstup a klimatizované prostredie.   

www.fontana-piestany.sk         www.msks-piestany.sk       

Martin VALO, ved. gal. oddelenia, 0908 775 916       

Zdru enie Art Club 60+8 Slovenskej výtvarnej únie   

vzniklo v roku 1990 a so vzácnou kontinuitou   

pravidelne predstupuje pred verejnos .   

V asoch hektických zmien, ktoré ijeme, skupina   

rovesníkov, spolu iakov z Vysokej koly výtvarných   

umení v Bratislave, ktorí absolvovali v rokoch   

1968 - 1969 v rôznych jej odboroch, udr iava   

neformálne priate ské kontakty, neuzatvárajúc sa   

pred kolegami z iných výtvarných kôl.   

al ou charakteristickou rtou je, e nepod ahli   

dogmatizmu minulému, ani jednostrannej sú asnej   

názorovej preferencii. Tolerancia, uznanie práva tvorivej   

osobnosti, prirodzená potreba slobodnej vo by   

v umení viedli ich ivotné a umelecké cesty mimo   

v etkých mocenských pozícií k osobne a vnútorne   

pre ívanej tvorbe. Viacerí z nich sa venujú aj umeleckej   

pedagogike na vysokých i stredných kolách.   

Sú vô i sebe zná anliví, neuzatvárajú sa do bojovne   

vyhrotenej skupiny. V etkými týmito znakmi   

predstavuje zdru enie Art Club 60+8 isté kontinuálne   

pokra ovanie rozvíjania dávnej ích kolegiálnych   

výtvarníckych vz ahov.   

Rozmer individuálnych programov je iroký  

http://www.fontana-piestany.sk
http://www.msks-piestany.sk


 
v druhovom i názorovom rozvrstvení, sú tu zastúpené   

viaceré disciplíny výtvarného umenia   

a rôzne tvorivé prístupy.   

Celkovo v ak preva uje meditatívnos   

v h adaní vnútornej podstaty bytia, vyjadrovanej   

nie vonkaj ou podobou javov, ale zvidite ovaním   

a zhmot ovaním pocitov a my lienky.      

Vý atok z textu Prof. PhDr. udmily Peterajovej 

+++++++++++++++++++++ 

 

Trnavská univerzita v Trnave 

Fakulta zdravotníctva a sociálnej práce 

K O N F E R E N C I A 

s medzinár odnou ú as ou    

na tému: 

as záchovy stvorenstva, 
as záchovy ivota od po at ia  

konferencia sa koná v Roku Trnavskej univerzity 
v r oku 375. výr o ia zalo enia  Univer sit as Tyrnaviensis 

P O Z V Á N K A 
24. -  25. september 2010 



I n t itút Krista Ve k aza akovce 

Program konferencie : 

as záchovy st vorenst va,   
as záchovy ivot a od po at ia  

 

ekológia a etika,  

 

j e zem pr e udnená,  

 

ako r edukova po et obyvat e st va Zeme, 

 

koniec západnej civilizácie,  

 

nové problémy v ochr ane ivot a. 
Organiza né inf ormácie: 

Termín a miesto konania:    

Forma prezentácie:    
Rokovací jazyk:    
Ú ast nícky poplat ok:  
- pri jednod ovej ú ast i:  
- t udent i:                           

24.-25. 9.  I n t it út Kr ist a Ve k aza v  
akovciach    

pr edná ka (maximálne do 15 min.) 
slovenský, eský, po ský,  anglický 
20,-Eur  
10,-Eur   
polovi ný poplat ok   

Pr ogr am konf er encie za leme iba 
pr ihláseným ú ast níkom.    

Slovenská republika 

                              
NÁVRATKA 

Konf erencia OCHRANA I VOTA XI .  
24. - 25. 9. 2010   

           Meno, priezvisko, titul:  .....................................................................................  

           Kontaktná adresa:         ......................................................................................  

           Ulica:                            ......................................................................................             

PS :         MESTO:       ......................................................................................  

           Telefón:           Fax:     ......................................................................................  

           E- mail:                         ..................................................................................... 
     
           Pr ihlasuj em ú as :      pasívna  /  akt ívna            (pod iar knit e) 



 
            Na konferenciu prihlasujem príspevok na tému:    ....................................  

           .................................................................................................................................  

           ................................................................................................................................. 
            
           Návratku s anot áciou za lit e do 1. Aug. 2010 na adresu: 
           
       Fakulta zdravotníctva a sociálnej práce  
          prof. MUDr. B. Chmelík, PhD.  
          Univerzitné nám. 1    918 43 Trnava 

          mobil: 0911 166 065    e-mail: bchmelik@truni.sk

 

           
          Vedecký výbor konferencie bude o zar adení pr íspevku do pr ogr amu v as  
          inf or mova .  

Anotácia príspevku: 
Uve t e názov pr áce, mená a pracoviská autorov a krátky abstrakt (max. do 250 slov)  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  

......................................................................................................................................................  



Organizátori príjmu len príspevky zamerané na t oht or o né t émy konf er encie 
ktoré neboli publikované. 

+++++++++++++++++++++ 

Ak súhlasíte s ni ieuvedeným referendom  PODPÍ TE : 

a) po lite to na adresu: Richard Sulík 

predseda NR SR 

Nám. Alexandra Dub eka .1 

811 03 Bratislava 

Prípadne na jeho mailovu adresu: Richard.sulik@nrsr.sk

 

b) po lite ur ite kópiu: Doc. JUDr. Róbert Fico, PhD. 

podpredseda NR SR 

Nám. Alexandra Dub eka .1 

811 03 Bratislava 

Alebo na jeho mailovú adresu: Robert.fico@nrsr.sk

 

Referendum 

ZA ZOTRVANIE JAZDECKEJ SOCHY KRÁ A SVÄTOPLUKA 

na nádvorí Bratislavského hradu 

Vá ený pán predseda NR SR 

Richard Sulík!                                                                                  Bratislava 6.8.2010 

Ja dolu uvedený ob an týmto dokumentom vyjadrujem svoju podporu osadeniu 
Jazdeckej sochy krá a Svätopluka na nádvorí Bratislavského hradu, ktorá bola na 
tomto mieste in talovaná 6. júna 2010 pri 1 130 výro í korunovácie Svätopluka za kru a 
na ich predkov. 

Pokladám za absurdné a protiprávne v etky pokusy odstráni túto sochu. Vracali by 
sme sa tým do stavu obrazoborectva. Touto sochu toti prejavujeme  úctu ve kému 
krá ovi Slovenov, starých Slovákov. Jemu, ako je známe, práve ako krá ovi na ich 
predkov napísali listy pápe i Ján VIII (jún 880) a tefan V. (885). Bol to prejav ich 
osobitného uznania krá ovi Svätoplukovi a udu, ktorému vládol.  

My Slováci, jeden z najstar ích európskych národov, máme nielen právo, ale aj 
povinnos v na om demokratickom táte rozvíja a uctieva vlastné tradície  na prvom 



mieste cyrilometodskú tradíciu, ktorá je zapísaná aj  v Preambule Ústavy SR, a potom 
aj svätoplukovskú tátotvornú tradíciu.  

Preto Vás, vá ený pán predseda NR SR, vyzývam, aby ste nedovolili sochu krá a 
Svätopluka  z miesta, kde stojí, odstráni . Na u sme vo finan nej zbierke zozbierali 
peniaze. Je to teda na a socha. U i na u finan nú zbierku musíte kvalifikova ako 
podporné referendum za jej zotrvanie tam, kde bola in talovaná: na Bratislavskom 
hrade.  

Svojim podpisom podporujem teraz zotrvanie Svätoplukovej sochy na Bratislavskom 
hrade! 

Meno a priezvisko                povolanie               adresa-mesto/obec             podpis 

1.__________________________________________________________________________  

2.__________________________________________________________________________  

3.__________________________________________________________________________  

4.__________________________________________________________________________  

5.__________________________________________________________________________  

6.__________________________________________________________________________  

7.__________________________________________________________________________  

8.__________________________________________________________________________  

9.__________________________________________________________________________  

10._________________________________________________________________________  

11._________________________________________________________________________ 
+++++++++++++++++++++ 

NEBITE  BEZDÔVODNE  NA E  DETI! 
To, o predviedla slovenská polícia a jej a koodenci pred Bratislavským hradom 7. augusta 
2010 je prvé vystavené svedectvo novému ministrovi vnútra Danielovi Lip icovi. Ob an 
Slovenskej republiky nemusí súhlasi s niektorými názormi udovej strany Na e Slovensko, 
napríklad so spôsobom ako by rie ili rómsky problém, ale slobodomyse ný ob an Slovenskej 
republiky musí pozdvihnú vlastný PROTESTNÝHLAS, ak Polícia SR, ktorú platíme 
z na ich daní bije na e deti za prejavy vlastenectva a patriotizmu! Pripomínam pánu 
ministrovi jeho vlastné slová, pod a ktorých slovenská polícia nebude potlá a právo na 
slobodu slova, pokia nebude páchané násilie. Násilie v ak vyprovokoval a spustila práve 
slovenská polícia. 
Ohlásená Národná pú k soche krá a Svätopluka nebola nijakým bezpe nostným rizikom. Je 
pozoruhodné, e oficiálne parlamentné a vládne miesta vedia chráni skupinky 
protislovenských aktivistov (aj ide zjavne o narkomanov), ma arského tudenta Roberta 
Mihályho a uzavrie ich na estnom nádvorí Bratislavského hradu, a druhú skupinu, ktorá má 



vlastenecký postoj, zastaví pred Viedenskou bránou kohorta a koodencov. Vo vyspelých 
demokraciách polícia sprevádza pochod demon trujúcich udí, vie organiza ne zabezpe i , 
aby obe skupiny oddelene mohli vyjadri svoje názory. V demokracii, ktorá je tu pre v etkých 
ob anov, je neprípustné jednu skupinu VEDOME PREFEROVA a  druhú VEDOME 
POTLÁ A . Ak vieme plati stovky policajtov na rizikové futbalové zápasy, a tí vedia 
oddeli oba tábory fanú ikov, ako je mo né, e Polícia SR nebola schopná zabezpe i právo 
na zhroma ovanie ob anov rovnako pre jednu aj druhú názorovú skupinu? V Druhej hlave 
Ústavy SR v lánku 16 (1) sa pí e: Nedotknute nos osoby a jej súkromia je zaru ená. 
Obmedzená mô e by len v prípadoch ustanovených zákonom. (2) Nikoho nemo no mu i ani 
podrobi krutému ne udskému i poni ujúcemu zaobchádzaniu alebo trestu. alej v lánku 24 
odsek (1) Sloboda myslenia, svedomia, nábo enského vyznania sa zaru ujú, alej v lánku 27 
(1) Právo pokojne s a zhroma ova sa zaru uje; 29 (1) Právo slobodne sa zdru ova sa 
zaru uje . Zvlá tne, e nik doteraz nepredvolal ani nepotrestal výtr níkov zo skupinky UM 
Roberta Mihályho za výtr níctvo, ktorého obsahom je zjavné hanobenie historickej a 
kultúrnej pamiatky, a to sochy Svätopluka... Opä vidíme, e nový minister vnútra SR 
uplat uje v praxi dva rôzne metre! 
Viem, o je ru enie verejného poriadku, ale ka dý zo svedkov udalosti, ale aj ka dý kto 
sledoval brutálny zásah Polície SR v masmédiách je zhrozený ich agresivitou! Osobitne 
nedôstojne boli poru ené slobody zaru ené Ústavou SR a Dohovorom o udských právach a 
slobodách, ke mladých udí skandujúcich svoje názory a postoje, polícia dokrvavila. Mladí 
udia, na e deti, pritom neni ili verejný majetok, iba chceli v slobodnej a demokratickej 

Slovenskej republike vyjadri svoj vlastný názor, na ktorý majú právo! Navy e vzda úctu 
symbolu slovenskej tátnosti krá ovi Svätoplukovi. Tento zákrok vykazuje znaky správania 
vládcov v policajnom táte. iadam ministra vnútra SR, aby brutálny zákrok ihne vy etril! 
Registrujem, e sa tu vedome za ína preferova jedna názorová skupina na úkor druhej, e tu 
za ína vládnu strach za prejavené slovenské vlastenectvo, e sa mediálna totalita prená a do 
ob ianskeho ivota, lebo sa premyslene vyvoláva nenávis jedných vo i druhým, namiesto 
toho, aby sa re pektovali názorové prúdy slovenskej spolo nosti. Vyjadrujeme svoj protest 
ministrovi vnútra SR Danielovi Li icovi proti policajnému zásahu, a proti správaniu starostu 
Starého Mesta v Bratislave Andreja Petreka vá ny nesúhlas. Bolo zjavné, e stránil skupinke 
Roberta Mihályho a zneu il tak svoju funkciu verejného inite a. Je to hanba demokratického 
Slovenska! Pripomínam, ako ministrovi vnútra, tak aj starostovi Starého mesta, e v politike 
neexistuje ani definitívna výhra, ani definitívna porá ka. Existuje len momentálny stav a ten 
sa mô e ve mi rýchlo zmeni . 

JUDr. Milan Jani ina, 
predseda Panslovanskej únie 

+++++++++++++++++++++ 
POLICAJNY   BANDITIZMUS 

Zaujimavostou je ze na Plulska video je vidiet tohto zakrvaveneho chlapca ako nekladol 

odpor, ked ho zadrzali a neustale mu neprirodzene vykrucali krk, asi 3x ho polozili na zem  

a zrazu bol ten chlapec zakrvaveny. Myslim ze ked nie sme banditi, ale civilizovana krajina, 

kuklaci by mali mat viditelne identifikacne cisla (to ze maju kuklu, pristupili sme na hru 

teroristov, ktorych tiez nie je jasne vidiet, lebo neviditelny je len bandita - dobre je taky trend 

vo svete ale budme civilizovani a nech nosia viditelne identifikacne cisla), ktore by dostavali 

tesne pred zasahom, aby sa nestavalo, ze sa do jednotky dostanu ludia so sadistickymi 

sklonmi. Nemoze sa stat, ze ked obcan nekladie odpor, ze si policajt bude ukajat sadisticke 



sklony. Treba zakazat jednorazove puta, ktore sa pouzivaju na elektricke kable, lebo je to 

nehumanne a nemozno nimi bezpecne kontrolovat prietok krvy v koncatinach. Na to treba 

viacnasobnu kontrolu, oznacenie policajtov a dokladne videozaznamy z viacerych stran  a aj 

nestranne videozaznamy. (Ked  to dokazali Nemci aj Americania pocas II. sv. vojny, tam bola 

zaznamenana nielen lokalita, hodina ale aj minúta a pocet vystrelenych nabojov. Preco by sme 

to nedokazali o 60 rokov neskor pri ovela dokonalejsej technike. Videozaznamy zo zasahov 

by mali byt verejne kontrolovatelne, obcianskymi zdruzeniami a komisiou lekárov, ci uvedené 

zasahy nie su nebezpecne ludskemu zdraviu. Zda sa ze je len otazkou casu, kym policajna 

zasahova jednotka na Slovensku urobi smrtelny pripad. Namiesto toho aby s detmi diskutovali, 

mlatia ich sadistickym sposobom. Ten kuklac by mal ist pred sud. Ziadny policajt nemoze byt 

nad pravom. Prejavovali svoje patrioticke citenie, ze to robili v nevhodnom obleceni, mozno 

nevhodnym sposobom, to je na diskusiu s nimi. Pani policajti, diskutujte s nimi. To je 

parafraza plagatu z ve kej kampane o odcudzovani mladeze v USA Mami, oci diskutuj 

s nami . 

+++++++++++++++++++++ 
Svetové zdru enie bývalých sl. politických väz ov 
Nám. sv. Egídia 102/14, 058 01 Poprad 
tel. 052 7722626, 0903 142 771 
e-mail: szcpv@szcpv.org

  

http://szcpv.org/

 

http://szcpv.org/10/svatopluk.html

 

Vyhlásenie Svetového zdru enia býv. sl. politických väz ov k neprimeranému zásahu 

polície proti demon trantom pri soche Svätopluka 

 

Vyhlásenie Svetového zdru enia býv. sl. politických väz ov k neprimeranému zásahu 
polície proti demon trantom pri soche Svätopluka 

Svetové zdru enie bývalých eskoslovenských politických väz ov, ktoré háji záujmy obetí 
komunizmu a presadzuje dodr iavanie základných udských práv v zmysle charty OSN, so 
znepokojením sleduje hystériu, ktorá sa rozpútala okolo in talácie sochy Svätopluka 
v Bratislave. 
Brutálny a neprimeraný zásah polície proti mladým u om, ktorí chceli vyjadri svoj názor 

http://szcpv.org/
http://szcpv.org/10/svatopluk.html


k snahám o odstránenie sochy Svätopluka d a 7. augusta 2010 v Bratislave a príli 
pripomínal temné obdobie komunizmu a zneu ívania jej represívnych zlo iek proti vlastným 
ob anom. Je to o to smutnej ie, e sa to odohralo v mesiaci, kedy bolo Slovensko ako sú as 
bývalého eskoslovenska okupované cudzími vojskami Var avského paktu. Neprimeraný 
zásah polície je al ím dôkazom, e ponovembroví politici sa nikdy nepou ili z týchto 
tragických historických udalostí. Sú asné nálepkovanie  ka dého, kto má iný názor ako hlása 
oficiálna propaganda, i u je to povolenie preletov lietadiel pri vojenskom zásahu NATO 
proti býv. Juhoslávii, alebo ú as na ich vojakov v Iraku alebo Afganistane, a príli 
pripomína  nálepkovanie bývalým totalitným re imom. Rozdiel je len v ozna ení oponentov, 
ozna enie  protisocialistické ivly, i nepriatelia udovodemokratického zriadenia, sa 
zmenilo  na extrémistov, nacionalistov  alebo neonacistov.   

V USA, ktoré sa pova ujú za krajinu s najdlh ou demokratickou tradíciou , je 
nepredstavite né aby boli zatvárané malé deti a mladí udia za kreslenie symbolov 
nacistického Nemecka. Symboly stalinizmu a komunizmu, ktorý má na svedomí ove a viac 
obetí, i u gulagov alebo svetových revolúcii, pritom na Slovensku nikomu nevadia. 
Represia a zákazy majú v tomto prípade kontraproduktívny dopad. o nie je  zakázané tak 
ako v USA, to nikoho z mladých udí nezaujíma.  

Je po utovaniahodné, e symbol jednoty Slovanov Svätopluk sa stáva symbolom konfliktov 
a nedemokratických postupov. Paradoxne ten istý dvojramenný krí aký dr í Svätopluk je aj 
na vlajke SR. Postup strany SAS je zrejme len odpútaním pozornosti od  nesplnených 
predvolebných s ubov o tom, e chudobné Slovensko nebude finan ne podporova 
bankrotujúce krajiny EÚ. Vytváranie pseudokomisií, ktoré majú rozhodova o odstra ovaní 
symbolov Slovanov a Slovákov, je v 21. storo í a 21 rokov po páde komunizmu  prejavom 
politického barbarstva. E te po utovaniahodnej ie je, e sa Slovenská republika pri tom stáva 
policajným tátom, ktorého politici nepochopili, e polícia platená z daní v etkých ob anov, 
je tu v prvom rade na to aby chránila ich záujmy a nie na to, aby ich za to e ju ivia, krvavo 
mlátila. Politici, ktorí to nechcú pochopi preto nemajú ni spolo né s kres anstvom ani 
s demokraciou. iadame poslanecké kluby aby vytvorili komisiu na pre etrenie politického 
zneu itia  polície a jej neprimeraného a neadekvátneho zásahu proti mladým u om. Ak dnes 
bola polícia nasadená len kvôli tomu, e skupina mladých udí chcela vyjadri svoj postoj 
k likvidácii symbolu Slovanov, o mo no o akáva od tejto polície v budúcnosti ak by do lo 
k trajkom alebo  k sociálnym nepokojom v súvislosti so svetovou hospodárskou krízou, 
ktorej koniec je v nedoh adne. Speje Slovensko opä k stre be do vlastných ob anov?!                                    

Svetové zdru enie bývalých eskoslovenských politických väz ov 

 

+++++++++++++++++++++ 
Vá ený pán 

Andrej PETREK  



Starosta Mestská as Staré Mesto 
Vajanského nábre ie .3 
811 05 BRATISLAVA 
E-mail: starosta@staremesto.sk

   
Vá ený pán 
Daniel LIP IC 
minister 
Ministerstvo vnútra SR 
Pribinova ul. .2 
811 01 BRATISLAVA 

+++++++++++++++++++++ 
Aj Arabi sú proti Svätoplukovi 
Drahí priatelia, spoluob ania  

ako u vieme, ná milovaný vysokovzdelaný "predseda parlamentu" tuho 
uva uje o likvidácii sochy krá a Svätopluka z Hradu. Z jeho 
vysokointelektuálnych výrokov o tejto soche aj najsprostej í 
facebooker pochopí, e socha nevyjadruje vlastne ni iné ako 
prepojenie Svätopluka s Ficom, Ga parovi om a Pa kom. Ba e te hor ie - 
spojenie Svätopluka s Hlinkovou gardou. A to sa e te nevyjadril k 
tomu, kto sochu Svätopluka spáchal. Ba ani k faktu, o ktorom tento ná

 

slovenský Cicero bol v jednej rakúskej re tike Rakú anov pou i , e 
Svätopluk vlastne písal latinkou a v cyrilike iba karedo nadával (a 
dokonca im povedal ako).  

Tak e sa mu skrátka Svätopluk nepá i teda "Svätopluk esse delendam!" 
(musí by zni ený). A preto u zostavil komisiu, ktorá nám sprostej ím 
v etko polopate vysvetlí.  

No a tak Svätopluk pravdepodobne poputuje z Hradu do depozitu pod 
Hradom ku Stalinovi, Gottwaldovi, kde sa nachádzajú aj ostatné 
bratislavské sochy.  

Ale nebol by to ná prenikavým rozumom obdarený predseda parlamentu 
keby s týmto skon il. 
Do análov sa ná obdivovaný Rí o ur ite zapí e tým, e Svätopluka vraj 
oskoro nahradí sochou "Hrdina na ich ias" alebo "Príbeh ozajstného 
loveka".  

Pozor, ale nie v komunistickom ale v modernom ponímaní! A to: ako 
figurálne stvárnenie mladého mu a z bronzu, ktorý v o úchaných 
rifliach sedí uprostred asi 20 miliónov eur a u z dia ky na om 
zrete ne vidno, ako ve mi z nich nechce ani cent. Ide o vskutku 
geniálne rozhodnutie, lebo socha bude mladých udí dojemne 
povzbudzova k nekorup nému správaniu.  

Ale mo no by sa to dalo e te vylep i napr. nejakou "dúhovou" postavou 
ne ného holi a, najlep ie sú asne konzumenta marihuany. Tu treba 
rázne odmietnu - ako celkom neprijate né a priam provokatívne návrhy 
KDHákov o súso í heterosexuálnej rodiny. No fuj!  

Nie je zlý ani návrh Ferinka ebeja (t. . z Hídu) na sochu "Neznámeho 
zamatového revolucionára s jarmulkou". No mohol by to by problém, 
preto e v etci títo zamatoví revolucionári sú dnes u dobre známi.  

Ako kompromisný návrh by mohlo zo a mohutný úspech súso ie "Známa 



celebrita", stvárnená ako TV-moderátorka so zástupom tisícky jej 
intímnych partnerov na spôsob ínskej terakotovej armády. 
V samotnom meste by zostala iba socha ne kodného blázna Schone Náciho, 
o ktorom doteraz nikomu nedo lo, e u pod a mena musel by nacista, 
tak ako ná milovaný Rí o jasnozrivo usúdil, e Svätopluk je podozrivý 
z lenstva v Hlinkovej garde ...  

- 
Nasledovný citát je z diela, ktorého autorstvo je pripisované Abú Omar ibn Rustovi z Isfahánu a nesie 
názov Kniha vzácnych drahokamov. Jeho jediný rukopis je ulo ený v British Museum v Londýne pod 
sig. Add 23478. Dielo bolo pravdepodobne napísané medzi rokmi 912 a 923 pod a star ej predlohy. 

Ide o doslovný preklad. 

Mu i ich, ako je to mo né, sú pod povrchom zeme a potom tomu urobili strechy z 
dreva. Nakupujú z nej a predávajú. A v ich krajine vládne Velehrad, úplne vykopané 
mesto, v ktorom býva Chrwáb. A majú v om trhy v mesiaci tri dni, okrem toho o 
nadoja z mlieka. A majú hradby výborné, nedobytné a vzácne. On sa nazýva pán 
pánov, prvorodený a preto krá . Dobytok (ve ký) nemajú, len on má, ktorý po íva z 
neho jedlá .. Ten, ktorý vraj má korunu krajiny. Ná elníci ho volajú Svätopluk, ktorý 
je najvzne enej í. A konajú pod a jeho slov. Jeho sídlo le í uprostred územia 
Slovanov. Príbytok jeho, kde je oni vedia. Mimo títov a o tepov, nemajú iné 
zbrane. Ná elníka svojho po úvajú a radami sa riadia velite a svojho. Mu i, ktorí 
majú kone, cepy sú zbrane ich. M tveho ke spa ujú, e je to na elanie Boha tvrdia, 
ke sa veselia a hrajú na hudobné nástroje. Ich strunový nástroj má osem strún. Z 
medu majú víno a spievajú po as spa ovania.

 



 

+++++++++++++++++++++ 
Diskusia o Svätoplukovi   

Relácia Správy a komentáre 6. augusta 2010 o 22.00 hod. (Prepis)  

Moderátor Maro Stano z STV informoval, e Predseda parlamentu Richard Sulík 
zostavil komisiu, ktorá má posúdi , i má Jazdecká socha krá a Svätopluka zosta na 
estnom nádvorí Bratislavského hradu. Do diskusie pozval historika Jána Steinhübela 

z Historického ústavu SAV a prof. Richarda Marsinu z Historického odboru Matice 
slovenskej.  
Moderátor Maro Stano STV: 
Ako bude vyzera va a práca pán Steinhübel ako lena komisie? 
Ján Steinhübel, historik: 
Ja zhodnotím historickú stránku cele veci. V imnem si nápis, ktorý zdobí  na podstavci. 
A vyslovím názor o miere jeho korektnosti. Mám to urobi do septembra 2010.  
Moderátor Maro Stano, STV: 



o si obaja myslíte: Bol alebo nebol krá Svätopluk fyzicky prítomný na Bratislavskom 
hrade? 
Ján Steinhübel, historik  
Bratislavský hrad bol významnou pohrani nou pevnos ou Ve kej Moravy. Priamy písomný 
doklad o jeho prítomnosti pôsobení na hrade nemáme, ale vyplýva to logicky, lebo ako 
prebiehali výboje Ve kej Moravy alebo Franskej rí e proti Ve kej Morave, tak nará ali na 
pohrani né pevnosti, teda aj na Bratislavu Ak sa Rastislav okolo 864 zdr iaval na Devínskej 
pevnosti, Svätopluk sa mohol v ur itých obdobiach zdr iava v Bratislave alebo na Devíne. 
Richard Marsina, historik: 
Bratislava vtedy patrila medzi najvýznamnej ie lokality v rámci Svätoplukovej rí e. Mala svoj 
hrad, ve ké opevnené hradisko, a trojlo ovú baziliku. Bola taká ve ká aká nie je ani 
v Mikul iciach. Tak e Bratislava patrila k jednému z najvýznamnej ích miest, na ktoré 
Svätopluk ur ite chodil. V ur itých rokoch svojej vlády sa usiloval ovládnu aj Zadunajsko, a 
pritom ovládnutí Zadunajska bolo naj ah ím spôsobom s vojskom prejs cez Dunaj práve 
bratislavským brodom. Preto sa musel v Bratislave nieko kokrát zdr iava . 
Moderátor Stano:  
Je to ve mi pravdepodobné. Bol ve komoravský krá Svätopluk významným symbolom, ktorý 
má význam pre moderné dejiny Slovenska. Alebo to bol len  ranofeudálny ve mo . Mal vä í 
význam pri írení kres anstva alebo dajme tomu sa podpísal na etnickom povedomí tátneho 
útvaru. 
Ján Steinhübel, historik: 
Pod a môjho názoru krá om nebol. Tá otázka je zlo itá. V dobe, ke vládol Svätopluk  u 
kres anstvo na Ve kej Morave roz írené bolo. Svätopluk o sa týka írenia kres anstva, mal 
zásluhu na pokrstení knie a a Bo ivoja, mal zásluhu na pokrstení vislanského knie a a, 
ktorého meno nepoznáme. Spolupracoval v tejto innosti Metodom, teda nejaký významné 
zásluhy na írení kres anstva iste boli. 
Prof. Richard Marsina: 
Jednozna né Svätopluk bol najvýznamnej ím panovníkom Ve kej Moravy, to je mimo 
diskusiu. No a i bol krá om i nebol krá om. Máme spomínané k rokom 869  870 Regna 
Marahensium krá ovstvo Moravanov, jedno bolo na Morave a jedno v Nitre kde bol 
Svätopluk. Potom sa Svätopluk spomína ako krá v pápe skej listine z roku 885 tefana V., 
ktoré je adresované regi 

 

krá ovi Svätoplukovi. Hovori i Svätopluk bol korunovaný alebo 
nebol to by som sa nedová il jednozna ne poveda . Ale nesporné je, e bol suverénnym 
panovníkom. Ak vtedy u 870 nazývali to územie, v ktoré spravoval panoval  regnum, tak ho 
v tom Východofranskom kra ovstve popri Rastislavovi ako suverénneho panovníka. V tých 
asoch 

 

to bolo 9. storo ie, vtedy sa tie v elijaké spôsoby a pravidlá korunovácie 
povy ovania za krá ov vyvíjali. Ja by som pri Svätoplukovi vyzdvihol, e Bulou Industriae 
Tuae z júna 880 jeho a jeho rí u prijala pápe ská Stolica pod svoju ochranu. A to znamenalo, 
e ho dala na rove iným kres anským panovníkom 

 

krá om vtedaj ej Európy.  
Moderátor Maro Stano:  
Na podstavci je napísané, e Svätopluk bol  krá om starých Slovákov 
Ján Steinhubel:  
Nie ka dý v tom období bol krá , neboli regnum v dy krá ovstvami, mohli to by aj men ie 
knie atstvá. Starí Slováci je to umelý termín a pou íva sa pre  9. storo ie. V 9. storo í názov 
Sloveni nebolo úzko národným alebo úzko kme ovým názvom pre kme , ktorý vytvoril 
knie atstvo v Nitre. Ak sa na tom niekto dohodne, tak to mô e pou íva . 
Prof. Richard Marsina: 
Termín starí Slováci vytvorila  moderná slovenská historiografia. Ke sa nie o volá starý 
hrad, tak takýto názov vzniká iba vtedy, ak v jeho blízkosti postavia nový hrad. Slov. 
historiografia vytvorila termín starí Slováci aj z praktických dôvodov: ke sa toti pou il 



termín Sloven a prekladal do cudzích jazykov, tak v mno nom ísle výraz 
Slovenen v nem ine znamenali, e hovoríme o Slovincoch.  Z praktických dôvodov sa 

vytvoril termín starí Slováci , aby sme v prekladoch do cudzích jazykov mohli hovori 
o starých Slovákov, aby sa to nemýlilo so Slovincami. 
Moderátor Maro Stano, STV:  
Na títe Svätoplukovej soche je dvojkrí , a pán Ladislav Vrte sa vyjadril, e je to znak 
podobný znaku Hlinkovej gardy. 
Ján Steinhübel, historik: 
Ten znak sa podobá na znak Hlinkovej gardy, ono aj keby niekto dokázal, tá podobnos tam 
je. Je to dôsledok toho, e socha nebola posudzovaná komisionálne, nebol tú táb odborníkov, 
ktorý by sa k soche vyjadril a  v imol si chyby na soche. Ak by sa v ak  tieto nedostatky 
odstránili a znak  by sa previedol mierne inak,  u by nebol problém. 
Moderátor Maro Stano, STV: 
Má socha ako národný symbol miesto na Hrade? 
Prof. Richard Marsina, historik: 
Ja si myslím si, e má. Ak Svätopluka chápeme ako významného panovníka, ktorý kra oval 
v tejto oblasti, potom jeho socha má význam tam, kde je centrum ná ho tátu. Zo 
v eobecného h adiska by som nevidel dôvodom, e by to tam nemalo by ! 
K tomu znaku: bol som tým kon tatovaním kolegu Ladislava Vrte a prekvapený. Predtým 
sme boli prekvapení, e sochára ka dý pova oval za avoorientovaného a preto nie je logické, 
e by úmyselne odrazu urobil gardistický symbol na títe. Tento dvojkrí sa na Slovensku 

pou íval ve mi dávno u v stredoveku. Aj s rovnakými ramenami. A rozli né organizácie  ho 
mali ako znak roku 1938. To by musel vypoveda sám umelec, e ho tam dal zámerne, ale to 
nepredpokladám taký úmysel. 
Anketa

 

názory ob anov: 
1.Pani v strednom veku: Nemám k tomu vyhranený názor. Nejaký krá alebo vojvodca by tu 
mal, ale pre o práve Svätopluk? Ke si tak ceníme Cyrila a Metoda, tak rad ej oni. 
2.Mladý lovek: Malo by to tam by , ve je to na a slovenská história a patrí to Bratislave. 
3. Pani v strednom veku: Nemám ni proti postaveniu sochy na nádvorí Bratislavského hradu. 
Preto e obe tieto objekty vyjadrujú na e slovenské dejiny. 
4. Mladý lovek: Myslím si, e predstavuje dôle itý historický okamih zo ivota Slovákov. 
Viac takých sôch by v Bratislave malo by . 
4. Pani v strednom veku: Myslím si, e zrovna ten Svätopluk to nemusel by . Ale nejaký iný 
dejate . 
5. Star í pán: Patrí to do histórie Slovenska a ja súhlasím, aby tam ten pomník bol. 
Moderátor Maro Stano sa pýta sociológa prof. Jána Bun áka z Filozofickej fakulty 
univerzity Komenského pre o rozde uje prítomnos Jazdeckej sochy krá a Svätopluka na 
estnom nádvorí Bratislavského hradu slovenskú spolo nos ? 

Prof. Ján Bun ák Katedra sociológie FFUK :   
Je to problém Svätopluka ako takého. Vzdelaní Slováci sa u nieko ko desa ro í  usilujú 
urobi zo Svätopluka symbol tátnosti. Treba si uvedomi , e v etky európske národy svoju 
politickú i tátnu identitu odvodzujú od stredovekých krá ovstiev. Slováci s tým majú 
problémy, lebo neexistovalo samostatné nezávislé slovenské krá ovstvo. Zostavá mo nos 
vyh ada stredovekého panovníka, ktorý by sp al v eobecné nároky, aby sme sa mohli na 
neho odvola . A to sa vlastne podarilo. Preto vo ba padla na Svätopluka ako na vhodnú 
historickú osobnos , ktorú sa neskor ie výrazne mýtizovala. Máme predsa národnú 
Sucho ovu operu Svätopluk. Preto viacero desa ro í trvalo úsilie pový i Svätopluka na 
historický symbol slovenskej tátnosti. Táto udalos síce mô e rozde ova Slovákov. Lebo tí 
udia, ktorí si to v aka vzdelaniu a rozh adu uvedomujú, vedia, e to u trvá pridlho, ale tí, 

ktorí si to uvedomova nechcú, alebo sú nevzdelaní, tým je to ahostajné!  



Moderátor Maro Stano STV: o by spôsobilo odstránenie sochy. Vyvolalo by odstránenie 
jazdeckej sochy krá a Svätopluka polarizáciu slovenskej spolo nosti. Napokon nepova ovali 
by to za likvidáciu symbolov národnej histórie? 
U by to tá as ob anov, ktorá je historicky pou ená, ktorá bola v divadle, vypo ula si 
národnú operu Svätopluk, vnímala zle. A iste pre ve kú as obyvate stva by bolo akéko vek 
radikálne rozhodnutie, teda odstra ovanie sochy  a ironicky smie ne!  

08.08.2010  
www.prop.sk

 

www.protiprudu.info

  

+++++++++++++++++++++ 
Vyhlásenie prezídia Matice slovenskej 

k verejným útokom na jazdeckú sochu krá a Svätopluka  

Vychádzajúc z preambuly Ústavy Slovenskej republiky: My, národ slovenský, 
pamätajúc na politické a kultúrne dedi stvo svojich predkov...  prezídium Matice slovenskej 
sa zhodlo na tomto vyhlásení.   

ia , v tomto ase sa v na ej slobodnej, demokratickej, samostatnej Slovenskej 
republike v h stke na ej verejnosti vyskytujú viaceré rozporuplné, nekultúrne nehistorické 
prejavy, namiesto toho, aby sa h adali historické pramene o ivote na ich predkov a ich 
vedúcich osobností.  

Vznik a rozvoj cyrilo-metodskej tradície sa bytostné via e k ná mu územiu. Je 
chrbtovou kos ou na ej národno-duchovnej a kultúrno-literárnej identity. Má v ak ir í 
celoslovanský ba celoeurópsky rozmer. Na i predkovia boli kres anmi u pred príchodom 
solúnskym bratov a celá na a kultúra ostala západná. Je nerozumné stava cyrilo-metodskú 
tradíciu proti svätoplukovskej, lebo obe tradície sa u v období národného obrodenia podarilo 
spoji do jednotnej slovenskej národnej tradície. Prozápadná orientácia krá a Svätopluka sa 
ukázala ako prirodzenej ia a z geopolitického h adiska nevyhnutná.            

Sochu krá a Svätopluka nemo no pova ova za úsilie skupiny udí presadi svoje 
politické presved enie a ciele, ale ako oprávnené a dávno iaduce stelesnenie tátotvornej 
svätoplukovskej tradície. Táto spolu s cyrilo-metodskou tradíciou tvorí jadro slovenskej 
národnej identity. Verejné útoky na nedávno odhalenú jazdeckú sochu krá a Svätopluka na 
nádvorí bratislavského hradu a úvahy o jej mo nom odstránení pova ujeme za prejav 
národného nihilizmu.  

Slovenskí národovci spolu so irokými udovými vrstvami stáro ia ili zo 
svätoplukovskej tradície a tým upev ovali svoju nádej, e raz sa opä obnoví slobodný ivot 
Slovákov vo vlastnej d ave. Svoj zrak sme upierali na túto slávnu tradíciu po núc Jánom 
Baltazárom Maginom, ktorý odrazil útoky neprajníkov na krá a starých Slovákov, cez 
bernolákovcov, najmä slávneho Jána Hollého, ktorý vo svojom epose ospieval slávne iny 
ve kého panovníka a túrovcov, o na na ej pamätihodnej histórii vytvorili slovenský 
národno-emancipa ný program.           

Urá a nás, e v mediálnej diskusii o soche krá a Svätopluka preva ujú skres ujúce 
a neodborné stanoviská, o sved í o nezrelostí historického vedomia niektorých urnalistov a 
politikov. Vytvorenie komisie na posúdenie tejto sochy pova ujeme za jednozna ný alibizmus, 
ktorým sa chcú iniciátori jej odstránenia zbavi zodpovednosti za tento barbarský in.  
Odstra ovanie sôch je pre kultúrny národ traumatizujúce a poni ujúce. Rovnako aj návrat 
k nekompetentným komisiám pripomína rozhodnutia mocných zo smutne známych 
pä desiatych rokov 20. storo ia.      

http://www.prop.sk
http://www.protiprudu.info


 
Prezídium Matice slovenskej odmieta v etky nekultúrne pokusy smerujúce 

k protinárodným a dehonestujúcim aktivitám, zameraným proti symbolom na ich národných, 
tátnych ale aj európskych dejín.    

Krá Svätopluk, ako symbol, má pre slovenský národ nad asový význam, 
nielen ako suverénny panovník na ich predkov, ktorí  na tomto území ijú bez preru enia 
kontinuity takmer 1500 rokov, ale najmä ako hybná sila ná ho národného obrodenia, národno-
emancipa nej ideológie Slovákov. Kto siaha na takéto symboly má iba jeden cie 

 
usiluje sa 

oslabi národnú hrdos a vymaza

 

historickú pamä Slovákov. 

doc. Ing. Július Binder, Dr.h.c. 
prof. JUDr. Milan i , DrSc. 
prof. PhDr. Ján Ka ala, DrSc. 

Ing. Igor Kova ovi

 

Eva Kristinová 
prof. PhDr. Richard Marsina, DrSc., Dr.h.c. 

PhDr. Peter Mulík, PhD. 
Akad. arch. Ing. Ladislav vihel, Dr.h.c. 

Ladislav a ký 
prof. Ing. Franti ek Vnuk 

Ladislav Zrubec 
V Bratislave 10. augusta 2010 

+++++++++++++++++++++  
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Svätopluk - symbol tátnosti 

Vyhlásenie ob anov a slovenských osobností 

Slováci si na dejinách vyvzdorovali vlastný slobodný a demokratický tát (1993), preto majú 
ako jeho sebavedomí ob ania právo slobodne myslie aj kona . Pri rôznych príle itostiach, 
ke vidno, ako sa tátna idea novej republiky upev uje, vynárajú sa opakovane skupinky jej 
odporcov, aby pod rôznymi zámienkami spochyb ovali jej tradície a symboly. Do ivotní 
echoslovakisti a tzv. ob ianski aktivisti, ktorých nikto z ob anov SR nepoveril ich 

zastupovaním, systematicky narú ajú ob ianske spolu itie: a tým aj duchovnú i územnú 
integritu Slovenskej republiky. V protislovenských, ba neváhame vyslovi , e aj v 
proti tátnych aktivitách zohráva prím práve hlavné mesto Slovenskej republiky Bratislava, 
hoci sa vydáva za mesto tolerancie a dobrého spoluna ívania. Interpelujeme novozvoleného 
predsedu Národnej rady SR Richarda Sulíka, aby prestal uprednost ova jednostrannos a 
správal sa ako tátnik, teda reprezentant celého Slovenska - tátotvorného národa i men ín. 
Preferovanie jednostrannosti u vytvorilo mediálnu totalitu, v ktorej niet priestoru na 
slobodnú výmenu názorov. To je za iatok konca ob ianskej spolo nosti! 

Re pektujeme výsledky posledných volieb. Ale s plnou zodpovednos ou vyhlasujeme, e ak 
bude pokra ova honba na arodejnice, ktorá metódami pripomína najhor ie znaky politickej 
atmosféry z 50. rokov 20. storo ia, sme pripravení vyu i v etky práva ob anov Slovenskej 
republiky. Vtedy mlyn procesov proti tzv. bur oáznym nacionalistom zomlel aj tých, ktorí 
jeho kolesá rozkrúcali! Dôrazne varujeme dobrodruhov, ktorí si vzali do hlavy za cie pokúsi 
sa o odstránenie jazdeckej sochy krá a Svätopluka z estného nádvoria Bratislavského hradu, 
kde ju 6. júna 2010 odhalili traja najvy í slovenskí ústavní predstavitelia, aby sa vrátili z 
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krat ej cesty! Nedovolíme to! Sme pripravení vyu i v etky dostupné formy protestov a po 
hladovku a prejavy ob ianskej neposlu nosti, ako nám to umo uje Ústava SR v Druhej hlave 
v lánku 32: Ob ania majú právo postavi sa na odpor proti ka dému, kto by odstra oval 
demokratický poriadok základných udských práv a slobôd uvedených v tejto ústave, ak 
innos ústavných orgánov a ú inné pou itie zákonných prostriedkov sú znemo nené." Na 

získanie bronzu na sochu sa vytvorilo Ob ianske zdru enie Svätopluk: do zbierky prispeli 
tisíce oby ajných udí vlastnými, tvrdo zarobenými peniazmi, preto zbierka predstavuje aj 
symbolizuje udové referendum za jej zotrvanie na mieste, kde ju odhalili. Vyzývame 
predsedu NR SR, aby nez ah oval skutok mladých výtr níkov z noci 20. 7. 2010 proti 
jazdeckej soche krá a Svätopluka, lebo je to majetok ob anov SR, ale aby ako ústavný inite 
ihne konal, teda podal trestné oznámenie na neznámeho páchate a za hanobenie kultúrnej 
pamiatky. 

Pseudoargumenty o tom, aby sa zria ovala ú elovo zostavená komisia, vyvolávajú 
pochybnosti, e ide o politickú objednávku. Na jej ele má stá histori ka Marína Zavacká. 
Vy tudovala na Stredoeurópskej univerzite v Budape ti, venuje sa dejinám propagandy a 
ir ieho kontextu budovania re imových lojalít" v 20. storo í. Preto mo no po ahky 

spochybni jej odbornú spôsobilos posudzova slovenský stredovek z 9. storo ia. Vyzývame 
predsedu parlamentu Richarda Sulíka, aby re pektoval vô u slovenského národa slobodne 
budova tátotvornú svätoplukovskú tradíciu. Aby skutkami potvrdil vlastné vyhlásenie, e 

o sa týka samotnej sochy, bude lep ie kona nie zbrklo, ale citlivo". Oce ujeme, e sa 
postavil za dokon enie rekon trukcie Bratislavského hradu. Ís proti vlastnému národu a 
urá a jeho vlastenecké city, dotýka sa symbolu tátnosti, ktorou sa socha Svätopluka pri 
1130. výro í jeho korunovácie stala, je najhor ie zvolená cesta! Jazdeckú sochu krá a 
Svätopluka Ján Chryzostom kardinál Korec vyprevadil slovami, aby sa stala po ehnaním pre 
na e Slovensko. Veríme, e zví azí rozum nad zorganizovanou hystériou! 

Prof. Matú Ku era, historik  
Drahoslav Machala, reportér a spisovate

 

Pod vyhlásenie ob anov a slovenských osobností Svätopluk - symbol tátnosti doteraz poslali 
svoje podpisy: 

1. Prof. Matú Ku era, DrSc., historik, diplomat; 2. Drahoslav Machala, reportér a 
spisovate ; 3. Ing. Július Binder, vodohospodár; 4. PhDr. Ladislav Deák, DrSc., historik; 5. 
Ján Majerník, básnik, spisovate , prekladate ; 6. PhDr. Titus Kolník, DrSc., archeológ; 7. 
Milan Váro , spisovate ; 8. Ing. Marián Tká , ekonóm a spisovate ; 9. Roman Michelko, 
vydavate , politológ; 10. prof. Ján Ka ala, jazykovedec; 11. prof. Ábel Krá , jazykovedec, 
publicista; 12. Ján Smolec, exposlanec NR SR, reportér; 13. Ján omaj, spisovate ; 14. Eva 
Kristinová, here ka a recitátorka; 15. Theodor Kri ka, básnik, éfredaktor Kultúry; 16. Eva 
Zelenayová, exposlanky a NR SR, publicistka; 17. PhDr. Milan Polák, divadelný kritik; 18. 
Doc. JUDr. Ján Cuper, CSc., advokát, vysoko kolský pedagóg; 19. udovít tevko, 
publicista; 20. Ondrej Zimka, maliar; 21. Prof. Eduard Gombala; 22. Viliam Jablonický, 
publicista, historik kultúry; 23. Cyril Azor, kameraman; 24. Ing. arch. Peter Peressényi, 
architekt; 25. PhDr. Martin Lacko, historik; 26. PhDr. Pavol Hole tiak, spisovate ; 27. Ing. 
Ladislav Lysák, DrSc., ekonóm; 28. RNDr. Valentín vidro , vysoko kolský pedagóg; 29. 
JUDr. Milan Jani ina, exposlanec NR SR, advokát; 30. JUDr. Fedor Lajda, advokát; 31. 
PhDr. Ján Jankovi , literárny historik, prekladate ; 32. Rudolf Zelenay, historik a diplomat; 
33. Kamil Ha apka, exposlanec NR SR, portový tréner; 34. Prof. Igor Ki , emeritný 
profesor Ev. bohosloveckej fakulty UK; 35. Ing. Roman Hofbauer, exposlanec NR SR a 



spisovate ; 36. Doc. Jozef Darmo, vysoko kolský pedagóg; 37. MUDr. Ferdinand Klinda, 
koncertný majster, vysoko kolský pedagóg; 38. PhDr. ubica Klindová, psychologi ka; 39. 
Mgr. Branislav Kor ok, historik; 40. Milan Blaha, spisovate , publicista; 41. Emil 
Vestenický, exposlanec NR SR, generál; 42. Jozef Májek, architekt; 43. Alica Májeková, 
pedagogi ka; 44. Milan Sabol, architekt, Kapské mesto, Ju ná Afrika; 45. Peter e ovský, 
prekladate ; 46. Doc. PhDr. Stanislav Hvozdík, vysoko kolský pedagóg; 47. Gregor 
Papu ek, básnik a publicista, Ma arská republika; 48. PhDr. Terézia Ursínyová, 
muzikologi ka; 49. Prof. Emília Hrabovcová, histori ka; 50. MUDr. Pavol Lovecký, lekár; 
51. Prof. Milan urica, historik; 52. Igor K i an, prekladate ; 53. Prof. PhDr. Jozef Hvi , 
literárny vedec; 54. Du an Dau ík, éfredaktor Svensk Slovak Info, Stockholm, védsko; 55. 
Marina Miku ová, výskumná pracovní ka, Stockholm, védsko; 56. Ing. Du an Pále , 
letecký mana ér; 57. Vladimír Taba ík, Montpelier, Francúzsko; 58. Rudolf Sládkovi , 
prírodovec, Bavorské Alpy, Nemecká spolková republika; 58. O ga Sládkovi ová, 
knihovní ka, Nemecká spolková republika; 59. Doc. Ing. Imrich Hor anský, kartograf; 59. 
Karol Fajnor, exposlanec NR SR, dopravný in inier; 60. Roman Vrba, Kanada; 61. Mgr. 
Boris Brendza, básnik, éfredaktor asopisu Dotyky; 62. Doc. RNDr. Kamila Hároníková, 
vysoko kolská pedagogi ka; 63. Ján Vrtie ka, stredo kolský u ite , Whyalla, Austrália; 64. 
Em ke Sabolová, Kapské Mesto, Ju ná Afrika; 65. Edith Manaková, Nailes, Francúzsko; 
66. Dipl. Ing. Jozef oltés, vysoko kolský pedagóg, Mníchov, Nemecká spolková republika; 
67. prof. Pavol Treger, Jak i , Chorvátsko; 68. Pavol Barla, chemik, G teborg, védsko; 69. 
Ing. Michal Ra o, ekonóm; 70. Eva Jo tiaková, Buenos Aires, Argentína; 71. PhDr. Anna 
Magdolenová, histori ka; 72. Ing. Valentín Magdolen, informatik; 73. Mgr. Art. Jozef 
Chudík, re isér; 74. Jozef Rydlo, exposlanec NR SR, informatik; 75. MUDr. tefan Paulov, 
exposlanec Federálneho zhroma denia, lekár; 76. tefan Balák, básnik; 77. Prof. Ing. Viera 
Lenártová, PhD., vysoko kolská pedagogi ka; 78. Doc. RNDr. Cyril Lenárt, CSc., 
vysoko kolský pedagóg; 79. Cyril Králik, re isér; 80. Elena ubjaková, publicistka; 81. 
Emil Semanco, publicista, I. vicestarosta Umeleckej besedy Slovenska; 82. Ing. Miroslav 
Boldi , obchodný riadite ; 83. Doc. Ing. Zita I dinská; 84. Dr. Július Porubský; 85. MUDr. 
Mária Porubská; 86. JUDr. Ján Zvalo, právnik, Ontario, Kanada; 87. Klára Zvalová, 
u ite ka, Ontario, Kanada; 88. Jozef Zavarský, básnik; 89. Ladislav Sandor s man elkou 
Ritou, Francúzsko; 90. ubomír Bzdu ek, Handelbanken, Stockholm, védsko; 91. udmila 
Bro íková, sekretárka, Karlove Vary, eská republika; 92. Elena ebová, novinárka; 93. 
Mgr. Lenka Eremiá ová, zástupky a éfredaktora Extra plus; 94. Mgr. Pavel Kapusta, 
éfredaktor Extra plus; 95. PhDr. Viera Urbanová, novinárka 
alej: 

Ladislav Nebus, elektrotechnik-projektant; RNDr. Miloslav Dubec, teoretický fyzik; Viliam 
Oberhauser, exposlanec NR SR, národohospodár; Darina Vergesová slavistka a histori ka; 
Milan Oravec, stavebný in inier; Ing. Anton Rozbora, riadite ; Michal Hospodár, hovorca 
Ko ickej eparchie; Ing. Jozef Hlu ek, elektrotechnik; RNDr. Daniela Se kárová, klinická 
biochemi ka; Jozef Holomani, stavebný technik; Elena Holomaniová-Litecká- vedová, 
stavebná techni ka; Milo

 

Se kár, podnikate ; Mgr. Marta Pribylinová, samostatná radky a; 
Mgr. Radoslav Maska , predseda Klubu Mladých mati iarov; René Pavlík, technik; Ing. 
Helena Blehová, Nitra; PhDr. Beata Katrebová Blehová, Bratislava; Margita Kániková, 
publicistka; Mgr. art. Margita Dzemjanová, koncertná organistka, pedagogi ka; Michal 
Obert, tudent; Marian Burek, sústru ník; Kristián Jav rek, Trnovec nad Váhom; Ján 
K i an, ivnostník; Vlado Gregor, knihovník a publicista; JUDr. Jozef tefanko, sudca; 
Angelika Janská, riadite ka; Oto Bere ný, hudobník; Jozef Havran, in inier; Brigita 
Drábová, asistentka riadite a; Ing. Viliam Visacký, CSc., vedecký pracovník; Ing. Július 
Forsthoffer, PhD., vedecký pracovník; Ing. Milan kodný, podnikate ; Ing. Adrián 
Pullmann, zamestnanec verejnej správy; Ing. Matej Beren ík, banský in inier; Ing. Jarmila 



Procházková, ekonómka; Ing. Boris Procházka, ekonóm-informatik; Ján Zelinka, tudent; 
RNDr. Klára Luká ová, výskumní ka; udmila Oravcová, stavebná techni ka; Peter Vasi , 
ivnostník; Mgr. Mária Drabbová, pedagogi ka, Giraltovce; Jaroslav Sianta, technik; Ing. 

Bo ena Kope ná, potravinárska chemi ka; Gabriela echovi ová, Cífer; Michal Zacharda, 
ivnostník; Viera Ková ová, analyti ka-programátorka; PaedDr. Peter Popelár, podnikate , 

u ite ; Ing. Pavol Gáborík, technik; Ivan Schlosser, dôchodca; Miroslav Faktor, 
vysoko kolský pedagóg; PhDr. Pavel Mikula, Bratislava; Mgr. Miroslava Telúchová, 
etnografka; RNDr. Jozef Viskup, prírodovedec; Ján Jurga, ivnostník; Vladimír Gallo, 
geodet; udmila Gallová, pedagogi ka; udmila tevíková, u ite ka; Alexandra Olejárová, 
u ite ka; Ing. Gabriela Grznárová, ekonómka; PaedDr. So a Grznárová, pedagogi ka; Mgr. 
Vladimír Gális, podnikate ; Mgr. Jana Schwarzová, pedagogi ka; Peter Schwarz, technik; 
Helena Miková, ekonómka; Martina Heldiová, ú tovní ka; Karol Schlosser, podnikate ; 
Elena Schlosserová; Mgr. Mária Zachardová, peciálna pedagogi ka; Ing. Karol I dinský; 
Ing. Eleonóra I dinská; Oskar I dinský; Dominika I dinská; Gabriela Be ovi ová; tefánia 
Patoprstá; Peter Patoprstý; Hermína ubiková; Tibor Bém, Mária Bémová, Ing. Zita 
I dinská; JUDr. Otto Ga a, Plevník-Drie ové a 17 lenov MO MS 

Podporné podpisy mô ete posiela e-mailom alebo klasickou po tou (kore ponden ný 
lístok) do redakcie Extra plus na adresu: extraplus@extraplus.sk alebo po tou - Extra 
plus, P. O. Box 16, 830 04 Bratislava 34 

+++++++++++++++++++++ 

Výzva

 

Vá ne znepokojení stup ujúcimi sa aktivitami proti soche krá a Svätopluka na Bratislavskom 
hrade, vá ne znepokojení hrubým, nekultúrnym a urá livým prístupom predsedu parlamentu k 
soche krá a Svätopluka, vá ne znepokojení ne innos ou ministra vnútra k prejavom 
výtr níctva a vandalizmu na Bratislavskom hrade, vá ne znepokojení úmyslom odstráni 
sochu krá a Svätopluka z estného nádvoria Bratislavského hradu, teda vykona politické 
sochoborectvo v 21. storo í: 
Vyzývame predsedu NR SR Richarda Sulíka, 
aby sa postaral o ochranu sochy krá a Svätopluka na Bratislavskom hrade, 
aby zakro il proti výtr níctvu a vandalizmu na historických a kultúrnych pamiatkach, 
aby zabránil íreniu intolerancie, nenávisti a v etkých protislovenských a proti tátnych aktivít. 

Ob iansky výbor za zachovanie sochy krá a Svätopluka na Bratislavskom hrade 
Bratislava 26. júla 2010 

+++++++++++++++++++++  

ODBORNÝ POSDUDOK, ARGUMENTY A DÔVODY 

OSADENIA JAZDECKEJ SOCHY KRÁ A SVÄTOPLUKA NA 

BRATISLAVSKOM HRADE   



    
V etci Slováci, aj ob ania Slovenskej republiky,  ktorí ijeme v priestore na 

strednom Dunaji vieme, e prirodzenou  a zárove jedine nou dominantou 

Bratislavy je Bratislavský hrad. Ka dý, kto Bratislavu nav tívi poci uje potrebu 

vyjs na Hrad a pozera

 
si okolie, ktoré ho obopína a pokúsi sa predstavi si ako 

ili na i slovenskí predkovia pozna ili svoje hlavné mesto. Hrad le í na 

strategickom mieste nad Dunajom, kde sa kon í oblúk Karpát. Nie je náhodné, 

e Bratislavský hrad nav tívi ro ne takmer milión náv tevníkov zo Slovenska aj 

zo zahrani ia. Z toho takmer polovica sú zahrani ní turisti. Na  mieste dne ného 

Hradu si svoje pevnosti, hrádky a hrady stavali aj Kelti aj Germáni 

a,  samozrejme, aj Slovania. Existuje tu dolo ená aj poznate ná kontinuita. Je to 

priestor, ktorým krá ali slovenské dejiny, a ka dý, kto má ochotu ich spoznáva , 

nemô e Bratislavský hrad vynecha .    

Od roku 1993, za pätnás ro nej existencie Slovenskej republiky, sme ia , 

nevyu ili v etky skvelé vykopávky, historické doklady o Bratislave, aby sme ich 

sprístupnili a vystavili ob anom ná ho mladého tátu, ale aj zahrani ným 

náv tevníkom. Teraz tu kone ne takáto príle itos existuje, aby sme 

prezentovali v etky objavy a doklady o historickom priestore, v ktorom sme ili 

odjak iva. Treba to urobi umeleckými prostriedkami, ktoré pôsobia ú inne aj 

efektívne.  Tento proces sa nazýva zhmot ovanie histórie. Starý Campanella, ak 

chcel iakov nau i dejiny, krá al od sochy k soche, pri ka dej sa zastavil a robil 

historický výklad toho ktorého obdobia a zara oval do aj panovníkov. 

Pova ujem preto za prezieravé, prirodzené a rozumné, aby sa pri vstupe do 

Bratislavského hradu na jeho nádvorie centrálne obrátená smerom na juh 

k toku Dunaja objavila JAZDECKÁ SOCHA KRÁ A SVÄTOPLUKA.

 

Táto 

dominanta ve kého mu a, slovenského panovníka sa priam na toto miesto pýta, 

lebo v umeleckých podobách stvárnili vlastných vojvodcov a panovníkov 

Ma ari 

 

svätého tefana ako esi svätého Václava. Krá Svätopluk je 

nespochybnite ne spojený s dejinami Bratislavského hradu a s osudmi starých 

Slovákov. Je to panovník, ktorého skutky poznal celá vtedaj ia stredoveká 



Európa. Letopisci toto územie nazývali REGNUM ZVENTIBALDI 

 
SVÄTOPLUKOVO KRÁ OVSTVO.  V Svätoplukovom krá ovstve boli dve 

dominanty: Nitra a Bratislava. Pravda, práve Bratislava bola najvýznamnej ím 

strategickým miestom vtedaj ieho Slovenska, lebo chránila ve ký priechod cez 

Dunaj. Aby stredoveký panovník udr al obranu na rieke Dunaj 

 

musel vyvinú 

nad udské úsilie a musel to by a schopný stratég. Ve pri Bratislave sa 

kri ovali dve strategické európske magistrály: Podunajská magistrála, pozd 

brehov Dunaja, ktorú pevnými kamennými cestami vybudovali Rímania a druhá, 

ktorá viedla od Stredozemného mora k Baltickému moru, a nazývame ju 

Jantárová cesta alebo Jantárová magistrála.     

Práve toto strategické postavenie Bratislavy vynikajúco vyu il panovník 

BRASLAV, po ktorom aj Bratislava dostala meno. Poznáme prvý slovanský 

názov Bratislavy, ktorý sa dochoval: BREZALAUSPURC 

 

BRASLAVOV 

BURGUS, teda BRASLAVOVO MESTO. Braslav na Bratislavskom hrade zriadil 

ve kú pevnos , postavil na tú dobu obrovský obranný val vo vý ke dvaapol 

metra s dubovou kon trukciou, val vyplnil zeminou a z vonkaj ej strany val 

vymuroval kame mi: dokonca tam osadil murované brány. Braslav v tejto 

pevnosti postavil aj KNIE ACÍ PALÁC. Tieto atribúty sa stali dominantami 

nového etnika, ktoré po Keltoch a Rimanoch, obsadilo Bratislavu. Boli to 

Slovania, ako pomocný termín na ich odlí enie budeme pou íva aj termín 

starí Slováci. S na imi predkami, starými Slovákmi je spojená nová história 

Bratislavského hradu z 8. a v 9. storo ia Tento úsek dejín sme dlho nepoznali, 

hoci historik Franko Ví azoslov Sasinek  v 19. storo í povedal, e v Bratislave 

musel stá ve komoravský hrad, ale sú asní historici o jeho výroku skôr 

pochybovali.  

   V 60-tych rokoch 20. storo ia pri li na historické miesto Bratislavského 

hradu slovenskí archeológovia, ktorí prevratnými objavmi posunuli na e 

poznanie o slovenských stredovekých dejinách. Pri prestavbe a oprave 

Bratislavského hradu mala astnú ruku kolegy a, archeologi ka, PROF. TÁ A 



TEFANOVI OVÁ spolo ne s architektom ANDREJOM FIALOM, lebo 

objavili pre Slovákov tento hotový zázrak. Vykopali a presne datovali nielen 

spomínaný val a vstupné kamenné brány, ale aj knie ací palác z 9. storo ia. 

Palác zdokumentovali  a dokázali, e knie a Braslav bol aj kres an, lebo 

v blízkosti knie acieho paláca nechal postavi obrovskú trojlo ovú baziliku. To 

je najvä í kostol aký slovenská archeológia z ve komoravských kostolov 

odokryla! Preto tvrdíme, e musel ma aj osobitné postavenie. Práve toto 

strategické miesto na Bratislavskom hrade jedine ne vyu il Svätopluk, ktorý 

spravoval celé územie Slovenska. Svätopluk bol ve ký vojvodca a významný 

európsky vládca, lebo ho poznala celá vtedaj ia vzdelaná Európa.    

PRÁVE BRATISLAVA A  BRATISLAVSKÝ HRAD MALI VO 

SVÄTOPLUKOVEJ POLITIKE STRATEGICKÉ POSTAVENIE! 

Letopisy Franskej rí e spísané vo Fulde  dokladajú, e v ase, ke sa Svätopluk 

rozhodol dobýva Východnú marku od Viedenského lesa a po rieku Drávu, tak 

sa za významné miesto vybral Bratislavskú bránu. Práve v tomto období (roky 

883-884) pri Bratislave zhroma oval velikánske po tom obrovské vojsko, 

ktoré cez niektorú z plyt ín rozlievajúceho sa Dunaja rieku prekro ilo. Franskí 

zvedovia tvrdili, e Svätoplukovo vojsko tade prechádzalo od svitu do mrku. 

Vtedy Svätopluk ovládol priestor na pravej strane Dunaja od Viedne a celé 

dne né západné Ma arsko a po rieku Drávu. V asoch panovania krá a 

Svätopluka hrala Bratislava a osobitne Bratislavský hrad významnú strategickú 

úlohu. Dokonca aj vtedy, ke sa Franská rí a rozhodovala vies vojnu proti 

Ve kej Morave, v dy vy le ovala z franského vojska jeden osobitný pluk, ktorý 

úto il priamo na Bratislavu a na Slovensko. Tak e tu máme z historických 

prame ov priamy dôkaz, e Bratislavský hrad bol v ase panovania Svätopluka 

strategickou pevnos ou spojenou s vládnutím krá a Svätopluka.    

Ak sledujeme logiku histórie, tak z nej vyplýva, e práve BRATISLAVSKÝ 

HRAD JE TO JEDINE NÉ AJ VÝNIMO NÉ MIESTO, kde treba vidite ne 

a v majstrovskom umeleckom prevedení umiestni JAZDECKÚ SOCHU 



KRÁ A SVÄTOPLUKA. Tým, e na Bratislavskom hrade osadíme Jazdeckú 

sochu, zdôrazníme, e celý priestor Bratislavskej brány, Dunaja a Karpát je 

spojený s vládou krá a Svätopluka. Dokazuje to vykopaná pravda prof. Táne 

tefanovi ovej. Ak daktorí z vojvodov na ich predkov chceli zdôrazni , e ich 

synovia majú predpoklady sta sa úspe nými panovníkmi,  tak im dávali meno 

Svätopluk. Zachovalo sa to dodnes, e aj sú asným synom a vnukom dávame 

toto meno. Svätopluk viedol sväté vojsko a íril tak dobrú zves o stato nosti 

starých Slovákov.      

Dejiny na ich predkov 

 

starých Slovákov si zaslú ia úctu a pozornos najmä 

pri rozvíjaní tradície v novom táte, v Slovenskej republike. Ide o to,  aby  sme 

ich v umeleckej podobe prezentovali Európe a svetu. Práve obdobím Ve kej 

Moravy sa za ínajú na e národné aj tátne dejiny. Pravda, Jazdeckú sochu krá a 

Svätopluka nejdeme stava pre zahrani ných turistov, ktorí sem prichádzajú, ale 

staviame si predov etkým Slováci sami kvôli sebe! Aby Slovák, ktorý príde na 

Bratislavský hrad so svojimi de mi alebo vnú atami mohol prejavi aj kus 

poctivého patriotizmu, e aj my, Slováci sme mali ve kého krá a, ktorý 

formoval a v rozhodujúcej miere ovplyv oval dejiny Európy. ia , mnohé 

artefakty, ktoré  archeológovia vykopali, zostali v depozitoch. Tento stav treba 

radikálne zmeni vykopanú pravdu treba vystavi a prezentova .      

Preto som e te na poste generálneho riadite a Slovenského národného múzea 

roku 2002 pri iel s návrhom realizova Stálu  expozíciu na Bratislavskom 

hrade pod názvom SLOVENSKO A SLOVÁCI. Aby sa po as rekon trukcie 

Bratislavského hradu pamätalo na vy lenenie jedného poschodia, a viacerých 

miestností, najmenej 10- 11, v ktorých by sa  in talovala výstava Slovensko 

a Slováci. Niet dôstojnej ieho miesta ako zrekon truovaný Bratislavský hrad, 

kde by sme mohli v poznávacom tuneli ukáza etnogenézu Slovákov.  Do 

takéhoto poznávacieho tunela Stálej expozície Slovensko a Slováci vojde 

náv tevník, ktorý nevie o Slovensku a Slovákoch takmer ni , ale ke z neho 

vyjde, získa hlb ie poznanie o tom, kto v tomto európskom priestore na 



strednom Dunaji il a v akej kontinuite k týmto predkom sme my, sú asní 

Slováci. Na konci tohto poznávacieho tunela náv tevníkovi zapichneme do 

klopy  slovenský tátny znak, aby si uvedomil, e aj tento znak 

 
dvojkrí na 

trojvr í patrí do prehistórie na ej domoviny. Toto poznanie je dôle ité aj preto, 

aby si Slovákov v Európe nik nemýlil so Slovincami ani s ostatnými 

slovanskými národmi. Náv tevník by získal jedine né poznanie od za iatku 

etnogenézy Slovákov a po sú asnos . Aby sme práve v tejto expozícii ukázali 

aj slovenskú kultúru, ktorá je na ím identifika ným znakom aj v novej 

zjednotenej Európe. Je na ou povinnos ou, aby udia pri prehliadke 

Bratislavského hradu, ktorý je najnav tevovanej ou pamiatkou v Bratislave 

takéto poznanie na li! Neexistuje nijaká nadeurópska

 

kultúra. Slovenská 

kultúra je jedine ná a zvrchovaná as európskej kultúry. Tento rok (1. januára 

2008) sme oslávili 15. výro ie Slovenskej republiky a blí ime sa k 20. výro iu 

existencie SR roku 2013. U v predstihu musíme rozmý a a predvídavo 

reagova na po iadavky doby. Ide o to, ako slovenskú tátnos v slovenských 

ob anoch a v ob anoch Slovenska napevno  ukotvi .     

Musíme si zvyknú na poznanie, e my, Slováci sme starý národ, iba máme 

mladý tát!  Boli národy bez tátov a táty bez národov. Slováci preukázali 

v pätnástich storo iach neuverite nú ivotaschopnos , e bez vlastného tátu 

pre ili, nerozplynuli sa v iných etnikách, ale v 20. storo í dospeli k vytvoreniu 

vlastného nezávislého tátu. Práve tento slobodný a demokratický tát 

a pestovanie jeho tradícií by sa v historickom vedomí jeho ob anov mal 

zafixova . Tu je ve ká úloha aj politickej reprezentácie aj kolstva a jeho 

výchovy k úcte k vlastnej tátnosti. Nemali sme astie, aby sme v stredoveku 

ili vo vlastnom táte. Práve preto bola tradícia Ve kej Moravy a  

ve komoravských panovníkov jediná a kontinuitná historická tradícia, ktorú 

uznávali aj rímski katolíci aj evanjelici aj gréko-katolíci i pravoslávni. Dokonca 

túto tradíciu re pektovali aj ateisti. Lebo to bola nielen národotvorná, ale aj 



tátotvorná tradícia. Práve táto tátotvorná tradícia je jednozna né spojená 

s menom a skutkami krá a Svätopluka.    

U na i barokoví dejepisci hovorili, e aj Slováci sa do kali vlastných krá ov. 

My túto tradíciu nemô eme odhodi , lebo by sme sa zbavili jej najdôle itej ieho 

základu, na ktorom stojí na a novodobá tátnos . Ak hovoríme o slovenských 

tradíciách, tak Slovensko malo doteraz viac rozvinutú cyrilometodskú 

národotvornú tradíciu, ktorá je skôr tradíciou kultúrnou, literárnou 

a kres anskou. Lebo sa prezentovala najmä cez kostol a prostredníctvom 

písaného slova. Ale akoby v ponornej rieke sa v národe zachovávala aj 

tátotvorná svätoplukovská tradícia. Je zvlá tne, e  nie je spojená 

s  Rastislavom, ktorý vykonal ten skvelý in, e roku 863 na na e územie pozval 

oboch vierozvestcov  Cyrila a Metoda, ale je spojená s krá om Svätoplukom. 

V povestiach o Svätoplukovi, ktoré sa nám zachovali aj dvesto aj tristo rokov po 

Svätoplukovej smrti, sa ústne  kreovala  my lienka, e tento ve ký panovník 

príde Slovákom na pomoc, ak im bude najhor ie. Krá Svätopluk vo iel do 

tradície ako nesmrte ný panovník a ochranca Slovákov. 

   Preto s plnou vá nos ou a zodpovednos ou vedca, ktorý sa po as celej svojej 

profesionálnej kariéry historika venoval stredovekým dejinám Slovenska, 

a napísal o období Ve kej Moravy viaceré vedecké knihy, odporú am, aby sa 

pri nástupe k vstupnej bráne Bratislavského hradu osadila Jazdecká socha 

krá a Svätopluka obrátená na juh, smerom k rieke Dunaj. A aby po jej 

stranách na podstavci boli zapísané historické texty z pápe skej listiny Buly 

Industriae Tuae pápe a Jána VIII. krá ovi Svätoplukovi z roku 880, prípadne 

a list pápe a tefana V. milovanému krá ovi Svätoplukovi z roku 885, ktoré sa 

vedci objavili vo Vatikánskom tajnom archíve v Ríme a v Heiligenkreuzi. Zo 

zadnej strany by sa mohol umiestni úryvok z textu ve básne Jána Hollého 

Svätopluk, ktorou sa nadchýnali bernolákovci i túrovci.    

   Osadenie Jazdeckej sochy krá a Svätopluka na Bratislavskom hrade 

pova ujem za významný a jedine ný historický in sú asnej  politickej 



garnitúry: predsedu parlamentu, osobitne predsedu Vlády SR aj prezidenta SR. 

Ako ob an Slovenskej republiky, ale aj ako historik svojho národa som poctený 

a pote ený, e Vláda Slovenskej republiky sa podujala zaplni túto pod nos : 

lebo aj slovenský parlament aj Vláda SR si uvedomili povinnosti vo i 

pestovaniu nového historického vedomia Slovákov. Uvedomili si, e po nich 

musí nie o zosta zapísané v moderných dejinách Slovenska. Ak pristúpili 

k budovaniu dôstojných kultúrnych pamätníkov, ktoré  evokujú kontinuitu 

ve kého re azca slovenskej tátnosti, potom budú do takýchto súvislostí 

zaradení aj politici, ktorí sa o takéto budovanie historického vedomia zaslú ili 

v 21. storo í. Jednoducho, kto sa o históriu vlastného národa stará, mô e 

o akáva , e si ho história v imne aj osvojí. Kone ne tak splácame dlh samých 

vo i sebe. Ten dlh sme nie v dy vlastnou vinou cez storo ia obchádzali aj 

zanedbávali. Bude to aj hodnotný dar, ktorý venujeme predov etkým slovenskej 

mláde i na pozdvihnutie jej historického sebavedomia.     

Moje stanovisko je jednozna né: odporú am na Bratislavskom hrade 

umiestni Jazdeckú sochu krá a Svätopluka.  Hlavné mesto Slovákov si takúto 

sochu zaslú i, lebo bude okrasou a pový i aj esteticky prostredie Bratislavského 

hradu. Socha bude umiestnená na najkraj om mieste Bratislavy, ktoré Slovenská 

republika v danej chvíli má. Pritom je táto socha jednozna ne spojená s dejinami 

tátu a slovenského národa.                                           

                                                     Dr. h .c.  Prof.  PhDr. Matú KU ERA DrSc. 

+++++++++++++++++++++ 
Komu preká a Svätopluk?  

Matú Ku era  

   V Slovenskom rozhlase 3. augusta 2010 odvysielali 

reláciu Kontakty o krá ovi Svätoplukovi, ktorú 

moderovala Lýdia Mrázová. My lienky, ktoré v nej 

profesor Matú Ku era vyslovil, v tejto úvahe doplnil 

aj upravil a roz íril.  



*  * *    

Hne na za iatku by som chcel vyslovi ve ké 

roz arovanie a údiv nad tým, e najstar ie dejiny 

Slovákov, vlastne detstvo ná ho národa, stalo sa  

predmetom politický motivovaných arvátok. Na 

politickú objednávku sa slovenská história za ala 

kádrova ! Je mi to úto, e namiesto súboja 

argumentov a polemiky, stojí vedecká komunita bokom, 

ba z toho o sa deje, aj zo spôsobu akým sa to deje, 

je pre aknutá samotná slovenská verejnos . Lebo zo 

iadnych médií ani z televízie ani z rozhlasu som sa 

zatia nedozvedel o tom, e som, zatia ako jediný 

slovenský historik napísal monografiu Krá Svätopluk. 

Táto kniha mala by predmetom diskusie. Ale na 

Slovensku sa zvolil rafinovanej í prístup: nik 

z historikov o nej nenapísal recenziu, nik o nej 

nereferuje, akoby neexistovala, odborníci ju 

ne ítajú! Zato si na la stovky itate ov medzi 

slovenskými u mi. V tejto knihe som odpovedal na 

vä inu otázok, ktoré sa v spore o sochu Svätopluka 

zjavili. Vä inu tzv. problematických otázok som 

v nej dávno vyrie il (o slovenskom znaku, o takzvanom 

vyhnaní Metodovych iakov, o jeho vz ahu k strýkovi 

Rastislavovi). Len e neduh 21. storo ia, ke udia 

ne ítajú, zato bez poznania hojne pí u aj diskutujú 

k témam, o ktorých ni nevedia, táto bohorovnos je 

prejavom ve kej nekultúrnosti. Mohli by sme sa 

presta háda o hlúpostiach, ktoré sú rozosiate po 



slovenských novinách, o pseudoproblémoch, ktoré sú 

dávno vyrie ené.    

Tak napríklad otázka: i bol Svätopluk krá om? To 

je pseudoproblém. Je zjavné a jasné, v ase, ke il, 

to bol mimoriadne mocný panovník. Vtedy toti systém 

individuálnej korunovácie ako ju pozná neskor í 

stredovek neexistoval. O Svätoplukovi nikto 

nepochyboval, e je krá . Vieme, e Svätopluk vraj tú 

korunu nosil ka dý de . Povedali aj napísali to kupci, 

ktorí pri li zo Záporo ia, ktorí chodievali na jeho 

trhy, lebo sa obvykle konali v jeho meste ka dý 

mesiac tri dni. O tom, e Svätopluk je krá sa jasne 

vyslovila pápe ská kúria, svedectvá o tom napísali  

doboví spisovatelia, ktorí písali letopisy. Do 

diskusie o Jazdeckej soche krá a Svätopluka tento 

pseudoproblém umelo vná ajú neprajníci, ktorí chcú 

zasia len pochybnosti. V tomto oh ade bol rex 

Nitriensis, ke e bol panovníkom samotného 

knie atstva.. Kolega, historik ubo Havlík, ktorý 

nedávno zomrel, napísal o tom knihu. To je taká 

slovenská malos , pre aknutos , príli ná opatrnos , 

e sa bojíme pomenova veci ako reálne existovali.  

   Teraz k meritu veci. Chcem zdôrazni , e nie je 

dôle ité, o sa v histórii udeje, ale to, o zostavá 

vo vedomí a v hlavách udí ako vedomie o histórii. 

Dôle ité je historické vedomie udí, lebo dejiny sú 

o u och a pre udí. Svätopluk je jediný 

z ve komoravských panovníkov, ku ktorému vznikla 

obrovská európska tradícia: legendy o om nájdeme 



u Chorvátov, u Ma arov, u echov aj u Slovákov. 

Poznáme nieko ko archetypov tejto svätoplukovskej 

legendy. Na Slovensku je známa z 11. storo ia, teda 

vznikla bezprostredne po jeho smrti. A táto 

svätoplukovská tradícia je tradíciou tátnosti. Ten 

najzáva nej í argument pochádza od pápe a Jána VIII. 

z júna 880, ke mu napísal z Ríma list, ktorý je 

známy ako bula Industriae Tuae. Za ína sa slovami: 

Milovanému synovi Svätoplukovi . Rozhodujúce bolo, 

e pápe takto Ve kú Moravu prijal do sústavy 

európskych tátov. Uznal ju za samostatné krá ovstvo 

a tát, ktorý bol rovnocenný ostatným kres anským 

d avám a tátom aj panovníkom v Európe. Bol to ten 

prelomový moment, ktorý zo Svätopluka urobil tátnika. 

Slovenskí a moravskí udia si to uvedomovali, e 

Svätopluka hne po smrti nazývali otcom tátnosti. 

Ke eský kronikár Kosmas i iel spolu s biskupom na 

svoju k a skú vysviacku do Ostrihomu, v 11. storo í 

na Nitriansku zapísal medzi Slovákmi prvú 

svätoplukovskú tradíciu. Zvlá tne, e práve tá udová, 

ktorej Kosmas venoval jej síce najmenej miesta, práve 

tá je najzaujímavej ia. Pod a nej sa vraj Svätopluk 

sa stratil medzi svojím vojskom a odi iel do neznáma, 

aby sa vrátil vtedy, ke bude národu zle. Tak e 

Svätopluk sa stal panovníkom, ktorého národ vo svojom 

vedomí urobil nesmrte ným. Odvtedy sa táto tradícia 

ahá celými slovenskými dejinami. Ak by sme zo 

slovenských dejín vyhodili Svätopluka, ke nám nebude 

dos dobrý Svätopluk, tak potom z dejín vyho me aj 



v etkých túrovcov, ktorí na tejto tradícií postavili 

celé svoje dielo. Potom vyho me Hollého a jeho 

básnický epos Svätopluk, vyho me Sucho ovu operu 

Svätopluk, vyho me celú muzikálnu a literárnu 

tradíciu a dramatické diela o Svätoplukovi. 

Svätoplukovská tradícia je jediná kontinuitná 

historická tradícia Slovenska a Slovákov. Ak toto 

potla íme a za neme sa háda o hlúpostiach, napríklad 

kádrova to, i má by na Bratislavskom hrade 

Jazdecká soche Svätopluka, tak sme ako sebavedomý 

európsky národ skon ili. Ak budeme v etko 

bulvarizova , osobitne historické vedomie, tak 

nastane bieda kultúry, bieda historiografie a tým aj 

bieda národa. A sem dospela takzvaná diskusia a 

vytváranie komisii. Sledujem to s hrôzou v novinách, 

v médiách, udujem sa, e národu nesprostredkúvajú 

nijaké relevantné historické fakty, ucelené poznanie, 

preto o vlastnej histórii ni nevie, lebo slovenská 

publicistika nevie primeraným objavným spôsobom písa 

o vlastnej histórii. Pritom Slováci dovolia, aby  

takzvaní pisálkovia urá ali jeho základnú tátnu 

tradíciu a zneu ívali jeho najstar iu históriu!    

Teda: Svätopluk bol krá om (rex), uvádza sa to na 

iestich siedmich historických dokladoch. V etky 

pramene sú v latin ine, ale na li sme na neho odkazy 

aj arabských alebo b hebrejských textoch. Aj kniha 

Josipon to dokazuje. Krá sa ozna uje ako rex, ale 

terminológia nie je pevná, zato u Svätopluka to bolo 

jednozna né. Z listín vieme aj o náznaku, e by 



Svätoplukovi mohol korunu venova sám pápe . Lebo  

fakt, e Svätopluk dal svoje krá ovstvo pod ochranu 

stolice svätého Petra, dosved uje, e sa stal  

duchovným synom pápe skej kúrie, ktorá bola 

diplomatickým centrom vtedaj ej Európy. To je 

najzáva nej í moment, ktorý odde uje Svätopluka od 

ostatných panovníkov Ve kej Moravy Mojmíra 

a Rastislava. Lebo pozdvihol tát na európsku úrove , 

dal mu taký význam, ktorý mu pred ním nik nedal. 

Preto potom vznikla v slovenskom ude významná 

svätoplukovská tátotvorná tradícia. A ved a nej od  

15. storo ia v dy pevne stála cyrilo-metodská 

tradícia, tých dvoch Grékov, ktorí pri li na na e 

územie. A na území Slovenska, kde u 150 rokov 

fungovalo kres anstvo, vytvorili duchovnú národnú 

tradíciu, ktorá sa ujala v chrámoch aj v literatúre. 

Bola ve mi tvorivá a bola v dy v zhode so 

svätoplukovskou tátotvornou tradíciou. 

   Pre o sa o Jazdeckej soche krá a Svätopluka na 

Bratislavskom hrade to ko diskutuje a pre o je to ko 

jej odporcov? Na to je jednoduchá odpove : v  

Slovenskej republike ije jedna as inteligencie, 

ktorá sa vedome postavila proti vzniku vlastného 

tátu, nechcela vznik nezávislej Slovenskej republiky. 

Iniciatívne podpisovala vyhlásenia aj petície, e je 

proti zániku eskoslovenska (napr. v septembri 1991), 

aj proti vzniku Slovenskej republiky. Mnohí z tých, 

ktorí republiku nechceli, dnes sedeli aj sedia na 

vysokých tátnych pozíciách tátu, ktorý odmietali. 



Ve to je amorálne: ak som bol proti vzniku tátu, 

aká je to morálka sedie na ministerskej stoli ke 

tátu, ktorý som principiálne nechcel? A 

práve u týchto funkcionárov, ktorí nechceli Slovenskú 

republiku, nachádzajú podporu skupinky tzv. 

ob ianskych aktivistov, v preklade do zrozumite nej 

re i, skrytých odporcov ná ho tátu. Sú to udia, pre 

ktorých slovo Slovensko a Slováci, aj tátny znak je 

na zvracanie, ako sa jeden (dnes dokonca poslanec), 

vyjadril. Preto udia z tohto prostredia vyvolali 

mediálnu kampa , vypustili d ina z f a e a teraz si 

s tým nevedia rady, ako ho zase do tej f a e natla i . 

Pani kolegy a Marína Zavacká, kde chcete v u i deti, 

mláde trochu citu a lásky k vlastnému národu 

a tátu? Alebo o to vy ako vedky a a publicistka 

vôbec nestojíte? Pre koho potom chcete písa vlastnú 

publicistiku? Pre seba? 

   Kladiem si otázku: kde a ako budeme vlastnú mláde 

vychováva k národným dejinám a historickému 

povedomiu? Vo akedy Capmanella u il históriu tak, e 

krá al po rímskej ceste a od sochy k soche a u il 

iakov tak, e im na osudoch osobností zobrazených v 

sochách vykladal dobu a udalosti, ktoré s 

tými osobnos ami súviseli a nau il ich tak úcte 

k vlastným dejinám.  

   My ak chceme vyklada vlastné národne dejiny tak 

to máme robi na Bratislavskom hrade. Lebo na starom 

keltskom a rímskom podlo í, postavili na i predkovia 

ve ký ve komoravský hrad. Kolegy a prof. Tatiana 



tefanovi ová ho vykopala, ba nechala tam aj kus 

svojho ivota. Ten hrad bol kres anský, a na om 

postavili trojrozmerný chrám, pritom sme iaden taký 

obrovský z Ve kej Moravy, nikde inde nena li.  Hrad 

býval centrom, na ktorom sa formovali za iatky 

ve komoravského tátu a tátnosti. Kde potom chcete 

inde hmatate ne ukazova , e tu bol za iatok na ej 

tátnosti, ku ktorej sa Slováci upierajú od svojich 

po iatkov, od 11. storo ia? o vám to pani Zavacká 

aký nacionalizmus stále stra í v hlave? Kto je tu na 

Slovensku nacionalista? Ten, kto je vlastenec, kto má 

rád svoj svoju krajinu  ten kto si ctí hroby svojich 

otcov, miluje predkov, svoju zem, tak to je 

nacionalista? To ma u na ich politológov 

a propagandistov poburuje, lebo mie ajú hru ky 

s jablkami a vedome vytvárajú obraz Slováka 

ako nacionalistu. Ako viete, nestal som sa lenom 

onej komisie. Pritom som predpokladal, e ako 

historik tohto národa, ktorý sa po celý ivot 

zapodieva stredovekom, a ktorý napísal zatia jedinú 

vedeckú knihu Krá Svätopluk, by som mal ma 

v demokratickom táte mravný kredit, aby ma do 

takejto komisie odborníkov prizvali a zaujímali sa o 

môj názor vedca. Vyjadril by som len svoje odborné 

stanovisko!     

Ke ma sekretariát predsedu NR SR Pavla Pa ku pred 

úvahou o osadení sochy po iadal o odborné stanovisko, 

tak som nielen e  navrhol nech sa opraví Bratislavský 

hrad, ale navrhol som aj, aby sa na estnom nádvorí 



postavila Jazdecká socha krá a Svätopluka! Zárove 

som navrhol, aby sa na opravenom hrade umiestnila na 

tre om poschodí stála expozícia dejín Slovensko 

a Slováci. Aby na Bratislavskom hrade, kam prichádza 

ro ne vy e pol milióna náv tevníkov, ka dý mohol 

oboznámi s tým v akej krajine sa nachádza a aký 

národ tu ije, aká je jeho história, a aké osobnosti 

jeho tát spravovali. Verím, e sa táto expozícia na 

Hrade bude in talova . Lebo nedávno ítal, tie zámery, 

aby sa zastavila obnova Hradu, aby sa zastavilo 

in talovanie obrazov, zbierok a výstavných 

i muzeálnych artefaktov  tak to by bol nekultúrny 

hazard!     

Mo no niektorí vedia, e som bol nieko ko rokov 

generálnym riadite om Slovenského národného múzea 

(1999 - 2002), vtedy Bratislavský hrad patril práve 

SNM. Z tohto miesta zodpovedne vyhlasujem: Stál som 

pri vzniku Slovenskej republiky (1993). Musím, ia 

prehlási , e za tých dvadsa rokov tu nebola jediná 

vláda, ktorá by aspo jedno svoje zasadnutie venovala 

kultúre, kultúrnym hodnotám, ochrane kultúrneho 

dedi stva. Ako riadite som nechal statikov polepi 

na Hrade Korunova nú ve u papiermi, lebo by sa bola 

rozpadla, a z Hradu by sme oskoro mali zrúcaninu. 

Rok o rok sa káry roz irovali. Nikdy som nebol 

lenom Komunistickej strany, ani nie som lenom 

nijakej politickej poprevratovej strany, ani teraz 

nie som lenom nijakej strany. Musím v ak s plnou 

zodpovednos ou vyhlási , e akujem Ficovej vláde, e 



sa ujala zdevastovaného Bratislavského hradu 

a nádherne ho zrekon truovala na skvelú dominantu 

ná ho hlavného mesta! Preto si vyprosujem, aby dakto 

len tak hádzal pinu a blato hrad a oso oval 

s vedomým politickým podtextom celú rekon trukciu 

Hradu!  Mali by sme by Ficovej vláde v a ní! Som 

astný, e Hrad je obnovený, e jeho beloba iari 

a svieti do aleka. Je tam o vidie , nielen vonku, 

ale obnovujú sa aj sa zlatia vnútorné priestory. 

Pritom prebiehal aj archeologický výskum, ke Margita 

Musilová vykopala na Hrade keltský knie ací palác, sú 

tam po iatky na ej tátnosti, ba in talujú sa aj prvé 

umelecké expozície. Preto nerozumiem nenávistnej 

de trukcii, ktorá priam sr í z asti Bratislavskej 

inteligencie. Nemô em ju ozna i za slovenskú 

inteligenciu, lebo vedome koná proti vlastnému 

národu!  Som nemilo prekvapený, ako si po ína aj pán 

predseda NR SR! Pripomína mi to 50. roky, lebo 

stvoril komisiu a bojím sa, e sa do ijem, ako som u 

raz pre il, pohonu na slovenských bur oáznych 

nacionalistov. Lebo v tejto spolo nosti za ína 

preká a v etko, o je trochu  slovenské a národné.  

Táto tendencia je obludná! Po celý ivot pí em 

históriu slovenského národa, ale ak sa u kultúra 

stane predmetom politického vydierania, potom je to  

úbohos .    

Napokon je tu e te jeden problém, ke sa kádruje 

sám autor Jazdeckej sochy  Ján Kulich. Poznám tohto 

umelca dávno a ve mi dobre. Na Slovensku máme mo no 



aj sto sochárov, ale medzi nimi sú  len dvaja-traja 

sú skuto ní schopní umelci. Ostatní sú len takí 

urazení a zneuznaní nedoukovia, ktorí by ani také 

majstrovské dielo za ktoré za pova uje jazdecká socha 

vôbec nevedeli postavi . Nu Ján Kulich preto, lebo 

som v jeho ateliéri videl drevenú so ku Svätopluka, 

ktorú vystrúhal u ako trnás ro ný chlapec! Kulich 

sa touto témou zapodieva celo ivotne, pre neho to nie 

je konjukturálna zákazka! Postava Svätopluka ho 

fascinovala, stále o nej premý al, nosil ju v hlave. 

A e bol predtým komunista? Tí bo evikobijci, 

presta te by primitívne nenávistní... Rozká te, aby 

z dejín aj zo svetových galérií z Parí a, New Yorku z 

Barcelony vyhodili Picassove obrazy, aj to bol 

komunista. Aj Hemingway bol antifa ista a avi iar. 

Budete páli na hranici Hemingwayove knihy? Politický 

profil umelca alebo loveka sa tu dáva dokopy s jeho 

dielom a pritom sa op úvajú jeho umelecké výtvory. To 

je návrat do stredoveku! Nu ja by som na adresu 

takýchto radikálov, aj toho básnika, o pí e do SME 

povedal... o keby som teraz ja vyletel na tých, o 

organizujú umiestnenie sochy Masaryka v Bratislave? 

Ve TGM roku 1926 osobne udelil najvy ie tátne 

vyznamenanie SR Rad Bieleho leva nikomu men iemu ako 

Benitovi Mussollinimu. Tak o budeme teraz kri a : 

Zlý Masaryk!  Lebo udelil najvy ie vyznamenanie 

zakladate ovi fa izmu v Európe. Presta te s týmto 

kádrovaním osobností. Politici prichádzajú 



a odchádzajú, kultúra je ve ná. Usilujme sa 

re pektova umelcovo videnie aj koncepciu a  

posudzova sochu ako artefakt slovenskej kultúry, jej 

umelecké hodnoty.     

Odporú am tým, ktorí sa chcú dovzdela , e som v 

knihe Krá Svätopluk po prvý raz vysvetlil vz ah 

lotrinského a ve komoravského dvojkrí a. Pôvodne je 

dvojkrí tátnym symbolom Byzantskej rí e medzi 6. 

 

8. storo ím. Vynikajúco to zdôvodnil, nie heraldik 

Vrte , ktorý bude v komisii, ale archeológ Titus 

Kolník má o tom zasvätenú vedeckú túdiu v Histrickom 

zborníku 1999/ .9. Ja som v knihe Krá Svätopluk 

napísal, pre o sa v Lotrinskú stal dvojkrí 

symbolickým znakom tátu. Arnulf toti pozval 

Svätopluka na krst svojho avobo ka. Svätopluk tomu 

avobo kovi dal nielen meno, ale aj znak, ktorým sa 

Nitriansko hrdilo. Bol to dvojkrí , teda symbol 

utrpenia a spásy. Ale archeológovia iaden znak, 

ktorý by sa pou íval na Ve kej Morave nevykopali. 

Preto je priam bohorúhavé vyhlási znak na títe 

sochy za nejaký gardistický znak. To je umelcova 

licencia poetika...aby dvojkrí , ktorý je symbolom 

byzantským na títe nazna il. Heraldika v 9. storo í 

nefungovala. Preto je smie ne, ak ná pán heraldik 

Ladislav Vrte , o vykrikuje, e je to gardistický 

znak...Heraldické obdobie sa za ína v 14. -15. 

storo í. V Svätoplukových asoch býval znak na títe 

preto, aby sa bojovníci poznali, kto za koho bojuje. 



Neple te si to páni heraldici, heraldika nie je 

politická veda! 

  Napokon je tu otázka legiend, ktoré vznikajú. Nikdy 

nevieme na základe oho legenda vznikne. To si len 

niektorí naivní udia myslia, e budú ve ní a okolo 

nich sa mediálnym humbukom vytvorí legenda. Nikdy 

nevieme cesty ako a kedy z historického faktu vznikne 

legenda. Niekedy to nemusí by historicky overený 

fakt. Mô e to by fabula a vznikne legenda, ktorá 

pretrvá a pre ije. Dôle ité je, i má nosite a a jej 

nosite om bol slovenský národ. Pri svätoplukovskej 

legende je rozhodujúce, e ak by nebola mala nosite a, 

nepretrvala by tie stáro ia od 11. storo ia do 21. 

storo ia. Ke sa uvádza Sucho ova národná opera 

Svätopluk, tak je to národný sviatok. Prosím 

priatelia, nezabúdajme na to, e nielen my, o tu 

ijeme sme ve kí. Aj tí o prídu po nás sa budú pýta 

akú krajinu a najmä akú kultúru sme na im potomkom 

zanechali. Preto je dôle itá Jazdecká socha krá a 

Svätopluka na Bratislavskom hrade. Ona je odkazom pre 

na ich potomkov. Ale ako vidno: ka dá socha, ktorá sa 

v Bratislave umiestni má svoje osudy, okolo takmer 

ka dej sa zdvihne nejaký politický pokrik. To u je 

taký slovenský folklór, ale keby to nebolo smie ne, 

bolo by to na zaplakanie, lebo to sved í o na ej 

nekultúrnosti a primitivizme, ak kádrujeme sochy. 

Francúzi najskôr neprijali Eiffelovu ve u, dnes si 

bez toho symbolu nevieme Parí ani predstavi . Máme 

tisíc iných problémov. Odstra ova alebo 



premiest ova Jazdeckú sochu krá a Svätopluka 

z estného nádvoria Bratislavského hradu je len  

zástupná politická manipulácia na odpútanie 

pozornosti od vá nych ekonomických problémov, ktoré 

treba na Slovensku rie i . Bolo by to oby ajné 

barbarstvo a obrazoborectvo v 21. storo í!    

+++++++++++++++++++++ 
otvoreny-list-sulikovi-na-obranu-svatopluka 

http://sclabonia.sk/2010/08/otvoreny-list-sulikovi-na-obranu-svatopluka/

 

Vá ený pán Sulík, 

pí em Vám od srdca a úprimne v súvislosti so sochou Svätopluka, krá a Slovákov, a Va imi 
aktivitami oh adom nej. Vydávate sa za vlastenca, ale po tom, ako sa dnes chováte k 
Svätoplukovi, Vás viac nepova ujem za Slováka, ale za svojho nepriate a, ba dokonca 
nepriate a Slovákov. Na Va e referendum som sa te il, ale teraz Vám oznamujem, e ho 
budem bojkotova a spravím v etko preto, aby ste po kandále so Svätoplukom a po zrade 
ve kej asti programu zo slovenskej politickej scény ím skôr zmizli. 

Svojimi po inmi nielen mne, ale celému národu spôsobujete traumu, preto e ohrozujete 
tátnos Slovenskej republiky, za ktorú na i predkovia, moji predkovia a aj ja som 

bojoval. Pod a m a ste politický a humanistický odpad a poh dam Vami ako len lovek mô e 
lovekom poh da . 

Va e komisie si mô ete zria ova pre ma arské sochy na na om území, ale nie pre slovenské. 
Va i experti sú absolútni mentálni skrachovanci 

 

pod a môjho názoru pani Zavacká musí 
ma ma arónske sklony, ke e tudovala na Sorosovej univerzite v Pe ti, prof. Krekovi 
pí e pre protislovenský denník SME absolútne nezmysly o krá ovi Svätoplukovi, je hanbou 
historikov na Slovensku, a tento neschopný expert by mal vráti profesorský titul, o al ích 
lenoch nejdem hovori , len e te poviem, e denníku SME by som za tú dlhodobú tvavú 

kampa proti Svätoplukovi najrad ej nap ul do tváre, keby nejakú mal. Do Vá ho tímu ste si 
vybrali udí, ktorí sa u dopredu vyjadrili k soche Svätopluka negatívne, nikoho s 
opa ným názorom ste tam nezaradili. Va u akciu vnímam ako po in diktátora, 
antidemokrata a loveka bez mozgu a aj Vám mám sto chutí nap u do tváre. Vytvorením 
komisie ste znevá ili postavenie slovenského krá a Svätopluka a vrhli tie

 

nejednoty 
a pochybností na základy na ej tátnosti. Pod a môjho názoru ste lovek neschopný 
zastáva tátnickú funkciu, nemáte spôsoby a ste hanbou Slovenska! 

Ke bude treba, vytvoríme expertnú komisiu, ktorá za ne posudzova vhodnos 
ma arských sôch na slovenskom území. Ak chcete rozpúta vojnu, pokra ujte vo Va om boji 
proti Slovákom. Pod a m a ste jeden zaslepený a nenávistný lovek s úzkym uhlom videnia. 
Nie v etci udia rozmý ajú ako Vy, sú tu aj udia národne cítiaci, národovci, vlastenci, 
skuto ní vlastenci, nie takí, za akého sa proklamujete Vy. 

Mne je jedno, kto sochu na hrad postavil. Keby to bol spravil Dzurinda a dnes by ju Fico 
chcel od a , brojil by som rovnako proti Ficovi, lebo nikto nám nebude bra slovenského 
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krá a. To len Vy nevidíte v soche sochu, ale Fica. ia , Vá Dzurinda sa k Svätoplukovi 
neprihlásil, pritom na to mal dlhý as aj prostriedky. Skôr sa zamyslite nad tým, pre o to Vá 
koali ný partner nespravil a aká je teda jeho osobnos a charakter. Pod a m a sa Fico prejavil 
ako tátnik, kým Dzurinda ako pudlík. A vy ako istý debil. 

iadam Vás, aby ste okam ite zru ili komisiu a ospravedlnili sa v etkým Slovákom! 

Úprimne, 

Sclabonia 

 

PLUS diskusia.......    

lánky 

 

Venované Svätoplukovi, krá ovi Slovákov 

  

Diskusia o krá ovi Svätoplukovi 

  

O slovenskosti a neslovenskosti Bratislavy 

  

Vyhlásenie Sclabonie k púti k Svätoplukovi 

  

Svätopluk a Slováci z iného zorného uhla 

  

Otvorený list Sulíkovi  Na obranu Svätopluka 

  

Na obranu Svätopluka a o potrebe tie ového hlavného mesta Slovenska 

  

Pátranie po Starých Slovákoch a Slovenskej Zemi 

 

komentáre 

 

admin komentoval Venované Svätoplukovi, krá ovi Slovákov

   

Rudolf Moravecky komentoval Venované Svätoplukovi, krá ovi Slovákov

   

admin komentoval Diskusia o krá ovi Svätoplukovi

   

Juraj Valú ek komentoval Diskusia o krá ovi Svätoplukovi

   

milanxyz komentoval Diskusia o krá ovi Svätoplukovi

 

portál Sclabonia vydáva nasledovné stanovisko. 

1. Sclabonia odsudzuje homofóbne, xenofóbne, proti idovské, protislovenské alebo 
fa istické prejavy kohoko vek.  

2. Sclabonia odsudzuje násilný zásah polície proti zhroma deniu Slovenskej pospolitosti 
iba preto, e sa jej lenovia na výzvu odmietli rozís . Sclabonia je proti násiliu vo 
v eobecnosti a pova uje za neprimerané, aby bol niekto bitý iba preto, e sa nechce 
rozís . S mnohými a kými zlo incami nie je tak surovo zaobchádzané.  

3. Sclabonia vyzýva aktivistov za udské práva z vandalskej skupiny UM, aby odsúdilo 
brutálne a neopodstatnené násilie zo strany polície proti zhroma deniu Slovenskej 
pospolitosti.  

4. Sclabonia protestuje, aby vandali zo zdru enia UM spájali protest proti násiliu s 
protestom proti soche Svätopluka, preto e to sú dve rozli né a nespojite né veci.  

5. V súvislosti s výskytom dúhových gay vlajok a hlavných gay aktivistov (Hana Fábry) 
na zhroma dení vandalskej skupiny UM proti násiliu a Svätoplukovej soche Sclabonia 



vyhlasuje, e napriek tomu si netreba myslie , e v etci homosexuáli sú proti 
Svätoplukovej soche, práve naopak 

 
niektorí ju plne podporujú a sú na u ve mi hrdí.  

6. Sclabonia je proti vandalizmu vo v eobecnosti a obzvlá na kultúrnych pamiatkach, 
alebo umeleckých dielach, preto e je to barbarské. Hoci oni nemusia, niektorí udia 
mô u ma k týmto predmetom citový vz ah.  

7. Sclabonia nesúhlasí so zhroma dením vandalskej skupiny UM proti Svätoplukovej 
soche, preto e vzh adom na minulý vandalizmus táto skupina stratila morálny kredit 
sa k tejto soche akoko vek vyjadrova , nie to e te sa stava do roly spasite a.  

8. Sclabonia protestuje proti nekonaniu polície a prokuratúry v prípade vandalizmu na 
Svätoplukovej soche vandalskou skupinou UM.  

9. Sclabonia protestuje proti vyjadreniam predsedu NRSR Sulíka, ktorý z ah oval 
vandalizmus na Svätoplukovej soche vandalskou skupinou UM. Sclabonia má za to, 
e Sulík sa týmto dopú a diskrimácie na iných zlo incoch, ktorí za svoje trestné iny 

musia pyka .  
10. Sclabonia je za zru enie Sulíkovej komisie expertov , preto e je nedôstojné 

pochybova o opodstatnenosti sochy ná ho slovenského krá a Svätopluka. Sclabonia 
je za ponechanie Svätoplukovej sochy na Bratislavskom hrade v pôvodnom stave.  

+++++++++++++++++++++ 
Ako a v om mô e sú asné Slovensko 

in pirova ve komoravská tradícia a krá Svätopluk? 
(Príspevok do Stálej konferencie Panslovanskej únie) 

www.pansu.sk

  

13. august 2010  

Dostal som otázku: Ako a v om mô e sú asné Slovensko in pirova ve komoravská 
tradícia a krá Svätopluk? . Na prvý poh ad je takáto otázka únavná, ve u na základnej 
kole sme sa o Svätoplukovi a o Ve kej Morave u ili toho dos , aby nás takéto otázky ani 

nenapadli. Aspo teda moja generácia sa toho o týchto veciach u ila dos , aby sme si 
Svätopluka a odkaz Ve kej Moravy vedeli vá i . Aj ke treba poveda , e ani my sme 
v kolách nedostávali úplné informácie, preto e darmo je 

 

vývoj existuje aj v historických 
vedách. Zdá sa v ak, e niektoré veci si musíme neustále opakova . Pred nedávnom ma 
okoval jeden (inak celkom inteligentný) môj známy otázkou, e o s tým Svätoplukom 

otravujeme, ve po bitke pri Bratislave v roku 907 vymenil rí u za ko a. Musel som tomuto 
lovie ikovi dos prácne vysvet ova , e to je nezmysel, preto e oná bitka pri Bratislave sa 

uskuto nila 13 rokov po Svätoplukovej smrti a je teda absolútne nemo né, aby on s Ma armi 
taký obchod uzavrel. Na moju otázku odkia tú hlúpos má, mi odpovedal, e oni sa to tak 
u ili v kole. Povedal tie , e základnú kolu vychodil v Komárne. No, akujem pekne. Zdá 
sa, e e te dlho budeme musie veci (a to dokonca u nás doma 

 

na Slovensku) vysvet ova . 
Slováci by so svojou minulos ou nemuseli ma problémy, ak by ju ú elovo a z politických 
dôvodov kde kto nedeformoval. eská Národnosocialistická strana 7. júla 1946 
(prostredníctvom svojho oddelenia pre vedeckú politiku) vydala prísne tajný dokument 
s názvom Memorandum o Slovensku , ktorý obsahoval návrh takzvaného definitívneho 
rie enia slovenskej otázky pomocou duchovnej a mocenskej asimilácie Slovákov vrátane 
vojenského obsadenia a vysídlenia vä ej asti obyvate stva. Toto bol základný politický 
dokument echoslovakizmu po druhej svetovej vojne, ktorý rámcovo ur oval aj to ako sa 
majú vysvet ova slovenské dejiny. Na Svätopluka a Ve kú Moravu v zásade nesiahli, ale 
vysvet ovali, nám, e tam bol základ eskoslovenskej tátnosti (bez spojovníka). 
V Memorande o Slovensku sa tie expresis verbis uvádza, e eským snahám o asimiláciu 
Slovákov napomáhajú snahy Ma arov. A o my Slováci? Máme len dve mo nosti, bu sa 
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budeme bráni , alebo zanikneme. Tak e otázka, ktorú som uviedol na za iatku nie je a nesmie 
by únavná. Svojou históriou sa musíme zaobera , erpa z nej pou enie a silu a vysvet ova 
ju v etkým, o majú vô u po úva a rozum na premý anie.  

Slováci sú najstar ím stredoeurópskym národom. To nie je tvrdenie z oblasti mýtov, i 
zbo ných elaní. Ak sa vek národa po íta od jeho historicky známych kore ov, tak je to 
pravda. Na tomto území ili Slovania, ktorí v ase Ve kej Moravy boli známi ako Sloveni. Ich 
eny boli Slovenky a ich re ou bola (z dne ného poh adu) starosloven ina. Týchto udí 

mo no pokojne dnes nazva aj starými Slovákmi. Tak ako existovali starí Ma ari, i starí 
esi museli existova aj starí Slováci. Ten, kto o tom pochybuje tak i onak dáva za pravdu 

ve koma arským ovinistom, ktorí tvrdia, e Slováci sa na území Uhorska objavili niekedy v 
15-16 storo í a vznikli z pris ahovalcov slovanského pôvodu, ktorí do Uhorska pri li z území 
dne ného  eska, Po ska, i Ukrajiny. O spochyb ovanie Slovákov sa pokú ali 
minimperialisti ma arskej, i eskej proveniencie pribli ne sto es desiat rokov. Ich snahy 
mo no ozna i dvomi a anexia a asimilácia. Dialo sa to systematicky a sofistikovane. Preto 
sa nemo no divi tomu, e v dôsledku dlhej ma arizácie, i echoslovakizácie ale aj sú asnej 
amerikanizácie (ktorá sa maskuje ako globalizácia) mnohí, v podstate národne cítiaci, Slováci 
o pôvode a kore och svojho národa toho ve a nevedia a asto aj veria protislovenskej 
propagande. Ve ako si máme vysvetli , ke sa poslanec slovenského parlamentu chváli tým, 
e ide na Devín spieva starosloviensky Ot ená ? Ako si máme vysvetli , ke televízni 

moderátori, ale aj niektorí historici hovoria o Slovienoch a o staroslovien ine. Chápem ak 
radový lovek nevie, e Slovienov, i staroslovien inu vymyslel eský jazykovedec J. Polívka 
(1858-1933) v podobách staroslov nský , i staroslov n tina , pri om slovenské 
ekvivalenty staroslovienský

 

a staroslovien ina

 

vznikli transliteráciou týchto výrazov 

 

celý tento výmysel mal toti slú i téze o eskoslovenskom národe najmä v ase formovania 
eskoslovenskej tátnosti (bez spojovníka) a ako sa zdá poslú il a príli dobre. Poslanec 

parlamentu, i televízny moderátor, by v ak mali by v tejto oblasti dostato ne pou ení.  

Ka dý európsky tát ideu svojej tátnosti opiera o isté tradície. esi majú tradíciu 
svätováclavskú, Ma ari sväto tefanskú a Slovákom, celkom prirodzene, nále í tradícia 
svätoplukovská. Svätopluk I. bol nepochybne krá om. Ak ho ako krá a (Slovenov) oslovovali 
súdobí pápe i, tak krá om bol. Ve kto u iný ne pápe by, v tom období, mal vedie , kto 
krá om je a kto nie? Nedajme sa pomýli kuvi ími hlasmi niektorých historikov, i 
tie historikov (napríklad istého u ite a ru tiny, i odborní ky na holokaust chazarského 
pôvodu), ktorí sú bu v cudzom olde, alebo sa boja opusti abiu perspektívu svojho 
rozh adu. Krá Svätopluk bol na im prvým a najvä ím krá om a legendy, ktoré sa k nemu 
via u pre ili od jeho smrti a dodnes. Je preto jedným zo základných symbolov slovenskej 
tátnosti, ktorého sa nesmieme vzda .  

Ve ká Morava bola ,svojho asu, silným a ve mi vplyvným tátom na ich priamych predkov 

 

Slovenov. Ak sa dnes hlásime k jej tradíciám je to len prirodzené. Pripomínam, e Ve ká 
Morava bola knie atstvom a neskôr krá ovstvom Slovenov (prípadne Slovenov a Moravanov), 
nie v ak echov. Na územiach, ktoré patrili k eským knie atstvám boli ve komoravské 
vojenské posádky okupantmi a eské knie atá Bo ivoj a Spytihn v vyu ili oslabenie Ve kej 
Moravy po Svätoplukovej smrti a, spolu s Bavormi, sa podie ali na jej vyvrátení. Preto 
ve komoravská tradícia v echách (nie v ak na Morave) nemá miesto.   

In pirácia svätoplukovskou a ve komoravskou tradíciou je pre dne né Slovensko a pre 
dne ných Slovákov stále aktuálna. My Slováci sme si svoje národné obrodenie pre ili 
v období, ke sme nemali svoj vlastný tát a ke nás (napríklad na rozdiel od echov) 



od existencie ná ho tátu (Ve kej Moravy) delilo príli dlhé asové obdobie a spomienky na 
na e slávne krá ovstvo boli skôr legendami ne výsledkom historického výskumu. Ako sa zdá, 
tento deficit z národného obrodenia si my Slováci musíme vyrovna a pre i v sú asnosti, 
v obnovenom slovenskom táte. Nebojme sa preto hlási sa k Ve kej Morave a ku krá ovi 
Svätoplukovi. V etky európske národy sa k svojim historickým kore om hlásia a ak chceme 
medzi nimi i ako rovnocenní partneri, musíme svoju slávnu históriu pozna , hlási sa k nej 
a nedovoli nikomu, aby ju zneva oval. Je to na a povinnos vo i budúcim generáciám. 
Národ bez pevných kore ov víchor globalizácie zmetie z povrchu zemského a nezostane po 
om ani stopa. Odolá len národ, ktorý pozná svoje korene a pevne na nich stojí. 

JUDr. Milan Jani ina, 
predseda Panslovanskej únie 

+++++++++++++++++++++ 
Poturcenec horsi od Turka  (ale vraj chce az 5 percentnu hranicu) 
Odporucam do pozornosti clanok "Chmel prehodnotí 20-percentnú hranicu pre pou ívanie 
jazykov men ín" zo SME: http://www.sme.sk/c/5505436/chmel-prehodnoti-20-percentnu-
hranicu-pre-pouzivanie-jazykov-mensin.html

 

Chmel prehodnotí 20-percentnú hranicu pre pou ívanie j azykov men ín 
BRATISLAVA. Slovensko prehodnotí 20-percentnú hranicu pre pou ívanie j azykov 
národnostných men ín v úradnom styku. Po dne nom rokovaní vlády to pre TASR 
potvrdil vicepremiér Rudolf Chmel. Predmetný limit je stanovený zákonom o 
pou ívaní j azykov národnostných men ín. 

"Budeme j u prehodnocova v zmysle odporú aní," poznamenal. Tie SR dal Výbor 
minist rov Rady Európy k uplat ovaniu Európskej charty regionálnych alebo 
men inových j azykov. Správu o priebehu a výsledkoch druhého kola monitorovania 
úrovne implementácie Charty na Slovensku schválila vláda e te v st redu 11. augusta. 

Hranica by sa mala pod a Chmela zní i na 10 percent . To by v ak pod a 
vypracovanej správy neodstránilo problém pre bulharský ani po ský jazyk. 
Vicepremiér reagoval, e v prípade týchto, ale aj iných menej po etných men ín na 
Slovensku sa bude táto otázka rie i na inom princípe. Podrobnost i zat ia 
nekonkret izoval, ke e to e te nebolo predmetom koali ných rokovaní. "Budeme 
na tom pracova ," dodal. 

Chmel j e so zvý ením svoj ich právomocí, ktoré vyplývaj ú z novely kompeten ného 
zákona, spokoj ný. Do j eho pôsobnost i sa od novembra dostane aj oblas podpory 
kultúry národnostných men ín. Tá doteraz spadala pod ministerstvo kultúry. S 
odobrat ím niektorých kompetencií nemá éf rezortu kultúry Daniel Kraj cer problém. 
Jeho ministerstvo u nebude ma na starost i cestovný ruch, ktorý prej de pod rezort 
dopravy. "Bola to polit ická dohoda, ktorú re pektuj em," poznamenal. 

Vicepremiér chce ako prvé rie i niektoré legislat ívne otázky. Na novele zákona o 
tátnom j azyku, z ktorej vypadnú pokuty, bude spolupracova s ministerstvom 

kultúry, ktoré nakoniec celú zmenu pripraví a predlo í. Pod a j eho slov chce j eho 
úrad vypracova aj zákon o ochrane a podpore kultúry národnostných men ín. "Je 
to dos ve ké sústo, ale chceli by sme ho pripravi o naj skôr," vysvet lil. Ako mo ný 
termín uviedol koniec tohto roka. 

http://www.sme.sk/c/5505436/chmel-prehodnoti-20-percentnu-
hranicu-pre-pouzivanie-jazykov-mensin.html


Výdavky jeho úradu bude schva ova Národná rada SR ako j ednu z podkapitol 
rozpo tu Úradu vlády SR. Chmel zdôraznil, e pôj de o balík pe azí, s ktorým bude 
narába samostatne a nebude mu do neho nikto zasahova . 

ítaj te viac: http://www.sme.sk/c/5505436/chmel-prehodnoti-20-percentnu-hranicu-pre-pouzivanie-jazykov-
mensin.html#ixzz0wcIzaR3Y

 
+++++++++++++++++++++ 

Vase naskenovane dokumenty si prevezmite bezodkladne na URL adrese:     
http://webpub.ulib.sk/447f0995d4ca/index.html

 

Po 7 dnoch budu z tejto adresy odstranene! 

+++++++++++++++++++++ 

http://medialne.etrend.sk/televizia-clanky/koniec-verejnopravnosti-je-cas-na-verejnu-sluzbu.html,  

6.8.2010  

Koniec verejnoprávnosti. Je  as na verejnú slu bu  

Miroslav Kollár  

V prvých tý d och po vo bách sa objavilo viacero návrhov na zmeny fungovania Slovenskej 
televízie a komentárov k zamý anému zru eniu priameho financovania médií verejnej slu by 
domácnos ami. Tieto miestami insitné, miestami revolu né predstavy, i naopak chiméry 
bazírujúce na roky nefungujúcich princípoch v ak asi nie sú len reakciou na sú asný 
katastrofálny stav STV. Posledné dvadsa ro ie ukázalo, e slovenská spolo nos a jej elity 

 

politické, ekonomické, umelecké ani intelektuálne  nie sú schopné len prenesením 
tandardných pravidiel fungovania televízie verejnej slu by z tradi ných demokracií naplni 

túto slu bu kvalitným obsahom, zabezpe i efektívne fungovanie in titúcie, ktorá ju 
poskytuje a zaru i profesionálne podmienky novinárom na ich prácu. Aj preto, e verejný 
záujem vo vz ahu k STV bol v podstate vo v etkých týchto prostrediach tým posledným, ím 
sa v ostatných dvadsiatich rokoch zapodievali.  

Rozumiem postoju nového ministra kultúry, ktorý chce najprv pripravi koncepciu, legislatívu, 
a potom rie i personálne obsadenie. STV by naozaj nezachránilo len al ie presunutie 
katú s poslu ným vykonávate om v kresle generálneho riadite a. Nemyslím si v ak, e na 

diskusie o koncepciách máme ve a asu. Ke u pre ni iné, tak pre katastrofický stav 
ekonomiky Slovenskej televízie, ktorý hrozí v druhom polroku kolapsom. Napokon, samotná 
Dozorná komisia STV vyzvala mana ment na radikálne etrenie v dôsledku dramatického 
výpadku príjmov v prvom polroku. Jednoducho 

 

tátna dotácia vo vý ke 6,5 mil. eur nebude, 
príjmy z reklamy boli o 4,7 mil. eur ni ie, ako predpokladal absurdne stanovený plán a 
peniaze zo zmluvy so tátom sa dajú pou i len na presne stanovený ú el. Celkový výpadok 
príjmov za prvý polrok vo vý ke 11,6 mil. eur pri úspore nákladov 2,7 mil. eur prehlbuje 
stratu naplánovanú na tento rok (vo vý ke 3 mil. eur) o al ích 8,9 mil. eur 

 

to u je deficit 
na úrovni presahujúcej 12 % , o hroziacich problémoch s cashflow a platobnou 
neschopnos ou ani nehovorím.  

Samotný fakt, e mana ment STV si v rozpo te naplánoval a Rada STV schválila ni ím 
nepodlo enú tátnu dotáciu (ktorú nazýva kompenzáciou výpadku úhrad za slu by verejnosti) 
a príjmy z reklamy vo vý ke 15,8 mil. eur, o je takmer trojnásobný nárast oproti realite roku 
2009 (!!!) dokazuje, e ide o skuto ných odborníkov. Ak budú e te dlho podobným spôsobom 
rie i sú asnú ekonomickú situáciu STV, ktorú sami spôsobili (a iný zrejme nepoznajú  ve 

http://www.sme.sk/c/5505436/chmel-prehodnoti-20-percentnu-hranicu-pre-pouzivanie-jazykov-
mensin.html#ixzz0wcIzaR3Y
http://webpub.ulib.sk/447f0995d4ca/index.html
http://medialne.etrend.sk/televizia-clanky/koniec-verejnopravnosti-je-cas-na-verejnu-sluzbu.html


napríklad pod a predsedu Rady STV, ktorá rozpo et schva ovala, je problém v tom, e 
televízia si svoj plán ziskov nastavila nereálne!!!), je mo né, e o rok bude akáko vek 
diskusia o nových pravidlách fungovania STV len debatou akademickou 

 
preto e náklady na 

al iu revitalizáciu STV budú neobhájite né.  

Navy e televízne trhy a distribu né cesty sa rýchlo vyvíjajú, o ovplyv uje aj vývoj 
ponúkaného obsahu 

 
a toto v etko spolu zmen uje, aj ke celkom neuzatvára priestor pre 

televízie verejnej slu by. Verejná diskusia o novom rie ení je nevyhnutná, ale ak má ma 
zmysel, musí to by diskusia udí pripravených a znalých veci  o konkrétnom zadaní, 
parametroch verejnej slu by, financovaní a efektívnom spôsobe fungovania. Nie 
sedemdesiaty druhý diel debaty o nesmrte nosti verejnoprávneho chrústa.  

Zaká me si v tejto debate slovo verejnoprávnos . Vo vz ahu k poskytovanej verejnej slu be 
je to nezmyselný pojem, ktorý nemá obsah, parametre. Slú i akurát na absurdné 
zdôvod ovanie prepadu diváckeho záujmu o vysielanie sú asnej STV zo strany jej 
generálneho riadite a a predsedu Rady STV. STV je predsa u od roku 2004 zo zákona 
televíziou verejnej slu by a svojím vysielaním má poskytova verejnosti slu bu, ktorej 

parametre sú nejako zadefinované. A jedným z kritérií na hodnotenie jej kvality (okrem 
finan nej primeranosti, napríklad), je aj jej relevantnos 

 

to znamená, e zasahuje podstatnú 
as populácie. V európskych dokumentoch sa za takúto hranicu pova ovalo 30 %.  

i si to priznávame, alebo nie, stojíme pred poslednou ancou naplni verejnú slu bu v oblasti 
televízneho vysielania kvalitným obsahom pri rozumných nákladoch a legitimizova tak 
existenciu STV ako in titúcie. Ak to bude opä neúspe ný pokus, o tyri roky u bude otázka 
znie inak 

 

je vôbec verejná slu ba na televíznom trhu potrebná (myslím, e v horizonte 
najbli ieho desa ro ia stále áno) a potrebujeme na jej naplnenie samostatnú in titúciu, ako ju 
poznáme v sú asnosti? Tá druhá as otázky je úplne legitímna u dnes.  

Ohliadnuc sa za dvadsa ro ným verejnoprávnym zmarom si myslím, e by bolo celkom 
chlapské (pardon, dámy), aby sa k zodpovednosti za tento finálny pokus otvorene prihlásili tí, 
o boli po celý as k ú ovými aktérmi v tejto neúspe nej hre  politické elity (tie napokon 
vydodali aj aktuálneho riadite a a radu). Je estné neskrýva sa v tomto poslednom a ení 

za zástupcov verejnosti a podobné nikdy nefungujúce nezmysly. Dlhé roky som bol tie 
zástancom nezávislých osobností v kontrolných orgánoch médií verejnej slu by a ich 
priameho financovania ob anmi a do krvi som sa hádal s u mi s vä ími skúsenos ami s 
reálnym slovenským svetom. Dnes mám túto skúsenos za sebou aj ja a som presved ený, e 
akáko vek al ia falo ná hra na ob ianske, osobnostné, nezávislé rie enie tohto problému v 
spolo nosti, kde sa nedodr iavajú formálne pravidlá, nieto e te neformálne, je vopred 
odsúdená na neúspech.  

Ak sa nové rie enie, v ktorom ponesú otvorenú zodpovednos za financovanie a pravidlá 
fungovania STV (nie za obsah!) politické elity podarí, nech je to pre ne vykúpenie za ich 
doteraj ie správanie k médiám verejnej slu by. A ak nie, nech je aspo jasné, kto sú reálni 
vinníci in titucionálneho konca televízie verejnej slu by na Slovensku. Aby si nemohli zo 
zru enia STV o tyri roky urobi prí a livú tému svojej volebnej kampane.  

Autor bol v rokoch 2003  2007 predsedom Rady STV.  

+++++++++++++++++++++ 
Horúca imunitná ka a 



 
Poslanci chodia okolo horúcej ka e zvanej imunita u skoro 20 

rokov. Pred ka dými vo bami - a ob as aj krátko po nich - rozjímajú o tom, 
ako ju zú ia, zmenia, obmedzia, i dokonca zru ia.  

Krátko potom v dy s útos ou podotknú, e to nie je ono , e sa 
to nedá , e nemajú dos hlasov (ale to, kto ho mal a nedal, u nie), e 
je za to zodpovedná opozícia a pod.  

Rád by som týmto chudákom pomohol vyhnú sa al ím trápnym 
výhovorkám a navrhujem nasledovné 4 ( TYRI !) jednoduché paragrafy, ako 
náhradu za celý dne ný zákon o imunite (na ktorý sa spolieha aj Ústava): 
§1,  Poslanec NR SR, ale aj hociktorý ob an, mô e beztrestne prejavi svoj 
názor kedy a kde chce. (Toto u je v Ústave, kadejakých deklaráciach OSN, 
EÚ, Lisabonskej Zmluvy, ...) 
§2,  Poslanec podlieha tým istým zákonom rovnako ako ka dý ob an. ( udia, 
ktorí zákony pí u, by ich mali dodr iava najlep ie. Netu ím pre o, ako, i 
za o majú imunitu sudcovia? A to, e svojim postojom aj poslanci aj 
sudcovia vlastne nazna ujú, e nedôverujú ani Národnej Rade, ani súdom, je 
tie ve avravné.) 
§3,  Poslanec nemô e by vzatý do väzby po as výkonu jeho mandátu. Mô e by 
v ak súdený a odsúdený. Súdne konania, ktorých sa má poslanec zú astni , 
musia prebieha vtedy, ke nezasadá NR SR. 
§4,  Pokuty a poplatky zaplatí poslanec ihne (budú mu strhnuté z platu) a 
v prípade odsúdenia, do väzenia nastúpi po ukon ení mandátu. Pokia si 
neodpykal trest alebo nezaplatil pokuty a poplatky, nemô e znovu kandidova .  

Poslanci, prosím, nebazírujte - hlasujte! A ten, kto mal tú drzos 
hlasova proti, by sa mal ospravedlni ob anom a odís .  

Dom ek pri rieke    
Takmer v ade na svete erpajú obyvatelia príbytkov pri vode istú rados 

a pote enie z jej blízkosti 

 

i u ide o jazero alebo rieku. Pre o to tak 
je a pre o sú to tie najvyh adávanej ie a preto tie najdrah ie 
nehnute nosti, by sná vedel vysvetli nejaký antropológ.    

Asi nám v ak nebude vedie poveda pre o sú títo udia tak prekvapení, 
ba rozhor ení, ke im nejaká ve ká voda odplaví ich domy, no ke príde na 
to, aby sa urobili pozemné úpravy toku alebo zadová ili varovné systémy (a 
najmä aby sa zaplatili) sú ticho ako vo pod chrastou, a na tie výzvy, aby 
to urobil (zaplatil) niekto iný  hocikto, len nie oni.    

Ale nikto ich ne iadal aby ili v splavovej oblasti!    
Obdobne je to aj s poistením týchto nehnute ností. Ak lovek chápe 

podstatu poistenia, vie, e to vlastne je stávka 

 

pois ov a sa opiera o 
percentuálnu pravdepodobnos ( tatistiku) a poistenec naj astej ie odhaduje 
svoje astie. V ojedinelých prípadoch je jeho rozhodnutie zalo ené na 
triezvom zvá ení, ko ko je ochotný zaplati za istotu a du evný pokoj, e 
je schopný poistnú udalos finan ne zvládnu .    

Pois ov a v ak nepoistí udalos , pravdepodobnos ktorej hrani í s 
istotou  neurobili by ste to ani vy 

 

tak e obyvatelia v povod ových 
oblastiach musia zvá i , i tam skuto ne chcú býva na vlastné riziko, a 
nie sa domáha , aby im tát vybavil (vynútil) poistku od niekoho, 
hocikoho, o zvy ajne znamená, e to tát (teda my ostatní) za nich zaplatí.   

FN 

+++++++++++++++++++++ 
Konferencia  OCHRANA  ZIVOTA  XI.    as záchovy stvorenstva, as záchovy ivota od 
po atia 
Konferencia sa koná v Roku Trnavskej univerzity - v roku 375. zalo enia Universitas 
Tyrnaviensis 
In titút Krista Ve k aza v akovciach  24.  25. sept. 2010   

Predbe ný program: 
medzi prihlásenými je J. E. Mons. Franti ek  Rábek, vojenský ordinár, predseda Rady pre 
vedu, vzdelanie a kultúru Konferencie biskupov Slovenska 



prof. MUDr. Bohumil Chmelík, PhD.:   as záchrany stvorenstva (úvodná predná ka) 
RNDr. Michal D atko, CSc.:  Stvorite ské dielo, lovek, Ochrana ivota a stvorenstva 
prof. MUDr. Kv toslav ipr, CSc.:   téma rezervovaná 
Viliam Jablonický, publicista, historik:   Podnety k tvorbe zodpovednej spolo nosti 
Doc. ThDr. Ing. Inocent-Mária V. Szanisló, Bc. Ivana Plo icová, PhD.:   Vz ah etiky 
a ekológie v kontexte pokroku loveka 
Ing. Stanislav Trnovec, CSc., SE:  Postavenie rodiny v sú asnej politike EÚ 

 
Je rodina 

vhodným prostredím pre ivot? 
Dr. René Balák, PhD.:  Ekológia genetického patrimónia udstva v kontexte globálnej 
zodpovednosti za planétu zem 
ThDr. ThLic. ubomíra Cehu ová, MPH, P. MUDr. Rajmund M. Jozef Klepanec OP:   
Bioetika pre vychovávate ov alebo veda pre itia 
PeadDr. Tomá Konc, PhD.:   Nikto nie je zbyto ný, ale naopak, ka dý má svoje miesto na 
Zemi 
Ing. Marek Michal ík: Aktuálna situácia v oblasti pomoci enám s neplánovaným 
tehotenstvom 
PhDr. Katarína Vanková, PhD.:   Kritika neetického prístupu v práci so sociálnym klientom 
v núdzi 
RNDr. Franti ek Murga , PhD.:  O om hovoríme, ke hovoríme o kvalite ivota ? 
MUDr. Michal Tro ák, MUDr. Iveta Tro áková: Zdravotnícka politika vo svetle ochrany 
ivota  

ú astníci z Po ska: 
Dr. N. med. Ewa Kilar:  Epidemiologia raka gruczolu sutkowego w Polsce i w USA (istotne 
czynniky determinujuce chorobe) 

 

Epidemiológia rakoviny prsnej bradavky v Po sku a v 
USA 
Prof. Dr. Hab. Tadeusz Kobierzycki, lek. Lech Krata, Dr. N. med. Ewa Kilar:  O medycznych 
i etycznych warunkach leczenia czlowieka 

 

O medicínskych a etických podmienkach 
lie enia udí 
Dr. Filip Maj:  Pojecie szcze cia a ycie czlowieka 

 

Pojem astia a ivota loveka 
Mgr. Anita Benislawska:  O niektórych problemach zdrowia psychicznego w rodzinie  
(wedlug Kazimierza Dambrowskiego 1902 

 

1980).  O niektorých problémoch psychického 
zdravia v rodine 
Marcin Kania:  Niektóre przyczyny dezintegracjii ycia rodzinnego w Polsce 

 

Niektoré 
prí iny dezintegrácie rodinného ivota v Po sku 
......  téma rezervovaná 

+++++++++++++++++++++ 

Demografický rast a ekológia 

Le Spectacle du Monde (Poh ad na svet) Júl 2010 

(francúzsky mesa ník zaoberajúci sa aktualitami a kultúrou) 

Antonia Ponickau 

Na na ej planéte dnes ije 6,8 miliárd udí a predpokladá sa, e v priebehu tyridsiatich rokov 
toto íslo dosiahne 9 miliárd. Demografický rast vyvoláva ve ké obavy a priná a otázky, ako 
spravova zemské zdroje a eli nerovnomernému rastu medzi vyprázd ujúcimi sa 
a pre udnenými oblas ami. 



 
V Európe sa niektoré man elské páry rezolútne rozhodli by sterilnými". 15. mája bola 
v parí skej kaviarni prvá slávnos "nerodi ov", ktorí sa rozhodli nema deti. Toto hnutie má 
radikálnych zástancov v Spojených tátoch, kde sa zrodilo (vo Francúzsku je to skôr pokus o 
art). Posolstvo bezdetných, ktorí sa organizujú v rôznych lobby, mo no zhrnú takto: 

"Zachrá me planétu, presta me ma deti. Yves Cochet vo Francúzsku navrhuje radikálne za 
zelených, aby sa rodinné prídavky vyplácali vo vý ke nepriamo úmernej k po tu detí a aby sa 
odmie ali jednodetné rodiny.   

Koncom júna 2010 sa G8 zameralo na problematiku "zdravie eny". V skuto nosti, pod týmto 
názvom ide o otázky regulácie pôrodnosti. Pre medzinárodné in titúcie je politicky naliehavé , 
aby demografický nárast zabrzdili. Svetová populácia stúpa doteraz nevídanou rýchlos ou, 
doposia ide pod a nich o "200 000 nadbyto ných obyvate ov zeme ka dý de . Organizácia 
spojených národov (OSN) predpokladá, e v priebehu tyroch desa ro í populácia narastie o 
2,2 miliárd. Doteraz  udstvo potrebovalo 19 storo í, aby dosiahlo prvú miliardu a druhú 
dosiahlo za 123 rokov.  

OSN vidí tri mo nosti: Pod a základnej schémy, úspe ná regulácia pôrodnosti na celom svete 
by umo nila, aby bolo v roku 2050 len 7,9 miliárd obyvate ov na zemi". Pod a hypotézy 
najvy ej úrovne, keby sa naopak na ovládanie pôrodnosti nevz ahovali nijaké politické 
rie enia, by obyvate stvo Zeme v roku 2050 dosiahlo 12 miliárd. Nakoniec, prostredná 
hypotéza predpokladá íslo 9 miliárd  obyvate ov, ktoré mo no dosiahnu iba "ve mi prísnou 
kontrolou pôrodnosti v Ázii a osobitne v Afrike".   

Strach z nadbytku nie je novotou. Dnes sa v ak v spojitosti s demografickým rastom nevynára 
problém hladu, ale nebezpe enstvo " e sa udusíme v ne istých mestách, potopení 
v odpadkoch, zásobovaní vyde ovanou a zne istenou vodou". Demografický rast by mal by 
najvä ím ekologickým nebezpe enstvom. Pod a agentúry OSN pre rozvoj (PNUD), 
"brzdenie demografického rastu by malo prispieva k zredukovaniu sklenníkového efektu .   

Úvahy, ktoré dávajú do súvisu po et detí a pre itie planéty, sú v ak zjednodu ujúce:  
Skuto ným problémom je truktúra na ej spotreby. Ak chceme eli nárastu obyvate ov, 
musíme radikálne zmeni sú asný spôsob na ej konzumácie. Pod a Stéphana Madaula, 
profesora na In titúte politických túdií, treba zanecha západniarsky týl ivota. "Cesta 
hyperspotreby pre v etkých - tá cesta, na ktorú sa dnes dáva polovica udstva - je 
bezvýchodiskovou cestou.  Hlavnou otázkou nie je demografický rast v ju ných krajinách, ale 
skôr írenie takého spôsobu konzumácie pod a západného vzoru, ktorý je ni ením ivotného 
prostredia. Ekologická stopa jedného Ameri ana je desa krát vy ia ako Benin ana. To 
znamená, e americké obyvate stvo prakticky zodpovedá trom miliardám obyvate ov, ktorí 
ijú striedmym spôsobom v chudobných krajinách".   

OSN, ktorej cie om je kontrola pôrodnosti, pracuje na tom, aby bolo Plánované rodi ovstvo 
a zrovnoprávnenie ien uznané za mechanizmy vplývajúce na klimatické zmeny". Pod a 
jedného výpo tu London School of Economics, 7 dolárov na plánované rodi ovstvo vo svete 
umo ní  ka doro ne u etri tonu CO2 , zatia o je potrebných 32 dolárov, aby sme to isté 
íslo  dosiahli zelenými technológiami . Boj o demografiu v tyroch budúcich desa ro iach 

sa odohráva na africkom kontinente. OSN tu chce sústredi svoje úsilie v domnení, e ak 
obmedzí pôrodnos v 49 najchudobnej ích krajinách, dosiahne stanovený cie 

 

ma na 
Zemi v roku 2050 iba 9 miliárd udí ". Dnes je Afrika " ampiónom vo svetovej plodnosti" so 
4,6 de mi na enu v porovnaní s 2,5 inde vo svete. Zo tyroch narodených detí sa jedno 



narodí v Afrike. Nigéria samotná má ka doro ne viac narodených ako v etky krajiny 
európskej únie zasiahnuté poklesom pôrodnosti.  

Pod a niektorých názorov umen enie miery pôrodnosti v najchudobnej ích krajinách mo no 
dosiahnu nie tak distribúciou kontraceptív ako alfabetizáciou a výchovou ien. V priemere 
jedna nikdy neza kolená ena má 4,5 detí, tá, ktorá chodila do základnej koly, nemá viac ako 
3 deti. Dosiahnutý priemer 1,9 die a a platí pre tie, ktoré sa dostali na strednú kolu a 1,7 pre 
eny, ktoré absolvovali kurz v lýceu.  

Preklad: A.K.-H. 
+++++++++++++++++++++ 

Len na jedno slabú pamä má ud ná : zapomína prechováva iv iu a trvanlivej iu 
pamiatku na hrdinov a dobrodincov, pôsobiv ích na celý národ a na budúcnos . i sná 
nemal takých, o by boli jeho blahu ivot zasvätili i za umierali ? Vybájené povesti, zdá sa, 
vyp ajú u nás túto medzeru prebudilej ieho národného ducha. Kedy príde ten as, ke 
národ ná , opustiac báje, ivú prechováva bude pamiatku skuto ných z lona jeho 
povstalých hrdinov a dobrodincov 
ludstva ?!

                                                                                                                                                                                                   

                                                         P. Dob inský 

- 

V Rimavskej Sobote ten as u pri iel.  

Prida / ju  sa  k  nam  aj  Blava / ne ??!!!  

Vá ení priatelia!  

S rados ou Vám mô em oznámi , e takúto sochu P. E. Dob inského sme in talovali na 
svoje miesto v Aleji velikánov ducha na Námestí . M. Daxnera v Rimavskej Sobote v piatok 
6. 8. 2010. 

Slávnostné odhalenie plánujeme v polovici októbra. Zá titu nad touto etapou ná ho projektu 
prijali ( a aj finan ne prispeli) prezident SR I. Ga parovi a (ex)premiér vlády SR R. Fico. 



 

+++++++++++++++++++++ 
Pod kování za Muchovu epopej se t emi v cnými poznámkami 
D kuju za Muchovu Slovanskou epopej v Moravském Krumlov !  

Kdyby Alfons Mucha v d l, jak se k jeho odkazu Praha bude chovat dal ího 
p l století, odkázal by jí svoje plátna? Pochybuji.  

Je t t i poznámky: 
První - pavilon pro Muchovu epopej 
Pokud bude Slovanská epopej p emíst na do nového, pro ni postaveného 
pavilonu v Moravském Krumlov , budou spokojeni v ichni. Zámek je ve 
vlastnictví pra ské (pota mo bratislavské) firmy Incheba, která se o n j 
nestará. Depozitá e moravských zámk jsou plné fantastických obraz a 
jiného mobiliá e, které to skvosty krom hrstky historik um ní nikdo od 
znárodn ní po druhé sv tové válce nikdy nevid l a asi ani neuvidí. Pokud by 
se vlastníkem zámku stalo m sto Moravský Krumlov nebo t eba Moravská 
galerie, mohou být na zámku vystaveny jiné exponáty. Incheba není ádná 
krachující firma - obhospoda uje veletr ní areály v Praze i Bratislav a 
klidn m e zainvestovat i do svého moravského zámku.  

Druhá - Madona Veverská 
Nejslavn j í gotický deskový obraz z Moravy odvezli svého asu z kaple 
Matky Bo í p ed hradem Veve í do Prahy. Dodnes krá lí Národní galerii na 
Pra ském hrad . Ptali se nás Moravan tehdy Pra ané, jestli s p evozem do 
ech souhlasíme? O ni em takovém jsem ne etl a nesly el. 
T etí - pobo ka pra ského muzea na Morav

 

Národní muzeum má jednu ze svých pobo ek v moravském á e nad Sázavou. 



Komu to vadí?  

Tak e je t jednou d kuju za ka dé slovo, mluvené i psané, ve prosp ch toho, 
aby epopej z stala tam, kde by si ji mnozí z nás i já ve svém srdci p áli! 

  
Vá ený pane hejtmane,  

d kuji Vám, e jste se zastal Moravského Krumlova ohledn plánovaného 
st hování Muchovy Slovanské epopeje do Prahy. Kdyby Alfons Mucha v d l, jak 
se k jeho odkazu Praha bude chovat dal ího p l století, odkázal by jí svoje 

plátna? Pochybuji.  

Je t t i poznámky: 
První - pavilon pro Muchovu epopej 

Pokud bude Slovanská epopej p emíst na do nového, pro ni postaveného 
pavilonu v Moravském Krumlov , budou spokojeni v ichni. Zámek je ve 

vlastnictví pra ské (pota mo bratislavské) firmy Incheba, která se o n j 
nestará. Depozitá e moravských zámk jsou plné fantastických obraz a 

jiného mobiliá e, které to skvosty krom hrstky historik um ní nikdo od 
znárodn ní po druhé sv tové válce nikdy nevid l a asi ani neuvidí. Pokud by 

se vlastníkem zámku stalo m sto Moravský Krumlov nebo t eba Moravská 
galerie, mohou být na zámku vystaveny jiné exponáty. Incheba není ádná 
krachující firma - obhospoda uje veletr ní areály v Praze i Bratislav a 

klidn m e zainvestovat i do svého moravského zámku.  

Druhá - Madona veverská 
Nejslavn j í gotický deskový obraz z Moravy odvezli svého asu z kaple 
Matky Bo í p ed hradem Veve í do Prahy. Dodnes krá lí Národní galerii na 
Pra ském hrad . Ptali se nás Moravan tehdy Pra ané, jestli s p evozem do 

ech souhlasíme? O ni em takovém jsem ne etl a nesly el.  

T etí - pobo ka pra ského muzea na Morav

 

Národní muzeum má jednu ze svých pobo ek v moravském á e nad Sázavou. 
Komu to vadí? 

Tak e Vám je t jednou d kuji, e jste se v této v ci zachoval tak, jak 
bych si to od (jiho)moravského hejtmana p ál. 

+++++++++++++++++++++  

Dobré ve ír, 
mëslim, e v ecko, co Vám mo u napsat jako po eková i za Va e Spravodaje, 
je nedostate ny.  

O nás sa mlovi spí o nejakéx tex hrobe káx z dob tzv. Velké Moravë. O 
koru e moravskéx (=slovenskéx) králu sa v " "R nepí e. O em sa pí e na 
Slovensko, sa o nás mockaj nevi. Na Slovensku sa dajó esky (moravsky skoro 
nemáme) asopisë kópit, obráce e sa to nedalo a i za socijalizmo, nato 
v il.  

E e sa xco zeptat, prosim, bëlo by mo ny nejak získat star i ísla?  

ekojo, ekojo, ekojo, ekojo, ekojo

  

Sme odkáza i na eskó televizo a na eskó cenzuro. Za socijalismo sme v 
Br e mjeli aspo e e televizo z Rakóska, ale gdo nemá satelit nebo kabel, 
si o takovéx vëmo enos áx jo mo e enem nexat zdát.       R. 

+++++++++++++++++++++ 
král Mojmír a cenzura 
Ja a e e jedna marginálija:  



5. ervenca (teda slovenskyho júla) sa ka dé rok na Slovensky televizi 
vësílá film o Mojmírovi. Pro ho igdá nevësílala eská televiza? De podla 
Du ana T e tíka bëla Velká Morava "první eský stát" (citojo podlevá teho, 
co sem na vlast i u iska slë el v eskym rozhlaso)

  
Nad Tatró sa bléská, ale tadë hasnó vjezdë. Ale po ka dy noci bévá ráno. 
Akorát e za im sa e zdá, e Slovensko je v mírnym pásmo a Morava negde za 
polár im krohem - po evad enem za polár im krohem trvá noc pul roku. No 
ale co sa zdá, je sen, to t eba to ráno donde d iv aji k nám.  R. 

+++++++++++++++++++++ 
http://www.diva.sk/lifestyle/zivotny-styl/aisha-18-manzel-ju-znetvoril-lebo-chcela-utiect/

 

+++++++++++++++++++++ 
http://www.aktuality.sk/clanok/170249/komentar-slovenska-narodna-dama/

 

+++++++++++++++++++++ 

Komunista ved a úradu vlády 

http://azn.nawebe.net/view.php?nazevclanku=komunista-vedla-uradu-
vlady&cisloclanku=2010080002

  

V nede u 6. júna 2010 odhalili traja najvy í ústavní initelia SR a ministri s poslancami za 
stranu Smer na nádvorí Bratislavského hradu so v etkou pompéznos ou a v priamom prenose 
Slovenskej televízie, osem metrov vysokú bronzovú sochu Svätopluka sediaceho na koni. 
Autorom sochy je komunistický sochár Ján Kulich. A práve komunistická minulos autora 
tohto súso ia vyvolala vlnu protestov výtvarníkov a al ích umelcov proti tomu, e takýto 
lovek dostal právo vyjadri sa dvadsa

 

rokov po ne nej revolúcii vo verejnom priestore. 
Neskôr sa k protestom pridali aj rôzne ob ianske zdru enia ako udia proti rasizmu, lovek v 
ohrození, ale aj mimovládne organizácie bojujúce za udské práva. Chcú vyvola diskusiu o 
tom, i je socha Svätopluka vystavená na tom správnom mieste a iadajú jej odstránenie. Proti 
odstráneniu tejto sochy sa postavila udová strana Na e Slovensko s jej predsedom Mariánom 
Kotlebom a samozrejme strana Smer. 

Predseda parlamentu R. Sulík u vymenoval  odbornú komisiu historikov, ktorá mu má do 
konca septembra poradi , ako so sochou Svätopluka nalo i . 

Nebolo by na tom ni zvlá tne, keby priamo pri úrade vlády SR (foto v prílohe) na Námestí 
Slobody v Bratislave e te dnes, dvadsa rokov po páde komunistického re imu, nestála socha 
zakladate a Komunistickej strany eskoslovenska a usporiadate a ubochnianskeho zjazdu 
strany v roku 1921 Marka ulena. Je zaujímavé, e proti odstráneniu tejto sochy ved a úradu 
vlády SR ani dvadsa rokov po ne nej revolúcii nikto z umelcov a výtvarníkov nikdy verejne 
a za takej silnej asistencie médií neprotestoval, ako je to v prípade sochy Svätopluka. Je 
zaujímavé, e od pádu komunistického re imu a do dne ného d a nie je verejnosti známe, e 
by bola ustanovená na podnet predsedu parlamentu, predsedu vlády, alebo prezidenta SR 
komisia historikov, ktorá by zvá ila, i je v demokratickej spolo nosti vhodné, aby socha 
zakladate a KS a tento symbol bo evizmu, normalizácie a kolektivizácie stála e te 
dnes  hne ved a úradu vlády SR. Je zaujímavé, e do dne ného d a iadna organizácia na 
ochranu udských práv verejne, so irokou podporou médií a s takou razanciou neprotestovala 
proti tomu, e táto socha predstavite a symbolizujúceho obludný komunistický re im, ktorý 
nechával zatvára ,  deportova a popravova svojich odporcov a mnohých nevinných udí, 
e te dnes stojí hne ved a úradu vlády SR.  

http://www.diva.sk/lifestyle/zivotny-styl/aisha-18-manzel-ju-znetvoril-lebo-chcela-utiect/
http://www.aktuality.sk/clanok/170249/komentar-slovenska-narodna-dama/
http://azn.nawebe.net/view.php?nazevclanku=komunista-vedla-uradu-
vlady&cisloclanku=2010080002


Je zaujímavé a na zamyslenie, e nám nevadí socha zakladate a KS hne ved a úradu vlády 
SR, ale paradoxne nám vadí socha Svätopluka, historickej postavy na ich dejín a to hlavne 
z toho dôvodu, lebo ju zhotovil komunistický sochár. A by lovek s toho v etkého pomaly 
za al nadobúda dojem, e tu nejde o ni iné, len o odstránenie sochy Svätopluka u len preto, 
e je to Svätopluk. A socha Marka ulena je hne ved a úradu vlády SR preto, aby bolo u 

pri poh ade na u ka dému jasné, kto tu vlastne, aj dvadsa rokov po ne nej revolúcii, stále 
vládne. Ve ani v asoch normalizácie by tu ur ite nikto iadnu sochu Svätopluka, Rastislava, 
Pribinu alebo ktorejko vek inej historickej postavy na ich dejín nepostavil. ia , takto tomu 
bolo v minulosti a takto tomu je aj dnes.                                  10. 08. 2010   Anton ulen  

 

+++++++++++++++++++++ 
VE KÝ VÍ AZNÝ CHURAL  

          V histórii e te takéto vo by neboli. Predstavte si: v etky relevantné strany vyhrali. 
Videli ste u vo akedy nie o také? U aj preto by sme my Slováci nemali by a takí skromní. 



Veru, aj my máme svoje nenapodobite né peciality. Nikto predsa nemô e poprie , e na e 
vo by sú absolútnym svetovým unikátom. Mo no e te vä ím ako Niagarské vodopády. i 
superstar z neexistujúceho tátu.            

Za nem s  ví azom najvä ím. Róbert Fico dostal zaokrúhlene 35% hlasov, ím 
predbehol svojich súperov minimálne o dve konské d ky. Ale ve sa na tom aj poriadne 
namakal. Postupne nakopal do zadku Slotovi, potom si dobre zakopal do Me iara ... Aj 
Slovákom poriadne nakopal do zadku, dokonca s rozbehom, ke odha oval potupného 
eského leva pred Slovenským národným divadlom. Ale tí sa tvária, e na to u

 

zabudli. Ve 
o ak náhodou bude lacnej ie dro die? A tak zo starej koalície zostal LEN ON. (Pamätáte sa 

e te?) Po vo bách musel by so sebou mimoriadne spokojný. Trochu menej spokojní v ak asi 
zostali eskoslovenskí e tebácki miliardári, ktorých telepatické príkazy tak vzorne plnil, ako 
mimoriadne obdarovaný senzibil.            

No vrá me sa ku stup u ví azov. Pokia Fico po vyhlasovaní odchádza so vztý enou 
hlavou ví aza a s vavrínovým vencom, pravidlá sú postavené tak, e obálky so ekmi si 
odná ajú tí z al ích stupienkov. A okrem toho aj to hlavné ví azstvo. Pokia Fico vyhral 
vo by, oni zase vyhrali nad Ficom. Nie o ako ke sa celosvetový had zahryzne do svojho 
chvosta. Ví azstvo za ví azstvom sa hrnie na o arených divákov. Ve mô e by vä ie 
ví azstvo, ako ke sa jedna ve mi priemerná ena po e te priemernej om volebnom výsledku 
stane predsedky ou vlády? Nota bene, aj na i svetoví novinári, ktorí e te aj o prázdnom 
Dzurindovi vedeli spieva avnaté panegyriky, sa v prípade Radi ovej správajú a podozrivo 
zdr anlivo. Asi preto, e ju poznajú dos zblízka. Ur ité pochybnosti máme aj o tom, eby ju 
nad priemer mohol vytiahnu jej éfporadca Balázs, ktorý vyhláseniami o svojej nestrannosti 
skôr ukazuje, ako postúpi z k aza na komika...           

al í ve ký ví az je Richard Sulík so svojou SaS. Na prvýkrát predseda parlamentu! 
Ten superman z predvolebných billboardov bol priam ve tecký. Hoci jeho 
pokrokové predvolebné témy sú skôr svedectvom provinciálnosti, preto e vo svete sa u 

viac za ínajú zamý a nad tým, ako postupne odstráni kody napáchané avi iarskymi 
intelektuálmi od 60. rokov a nie ako ich e te oneskorene zavádza . Ke e v ak zatia 
nevieme, kam sa jeho nechutné spermie pohrnú, budeme zdr anliví a iba oceníme 
profesionálne zvládnutú prácu na kampani.            

Najmenej iarivo spomedzi ví azov vyzerá KDH. o nás vôbec neprekvapuje. Ale aj 
ví azstvo bez efektu je ví azstvo. A u nich si neustále treba pripomína , e celá ich nemastno-
neslaná sterilita iba prikrýva stále prítomné nevidite né prúdy na podmývanie slovenskej 
samobytnosti. Je len prirodzené, e najvä í záujem mali o post ministra vnútra, ktorý obsadil 
vnuk generála NKVD. Kontinuitu treba predsa zachova . Ako aj vná anie rozkolu a jedu do 
spolo nosti.  
          Hádam najusmiatej í zo v etkých ví azov bol Béla Bugár. To, e je v parlamente, nie je 
pre ho a také dôle ité ako to, e na hlavu porazil svojho najvä ieho rivala Csákyho. Najmä 
v strednej Európe osobné konflikty mávajú prednos pred politickými. Také zados u inenie 
ako Bugár neza il vnútorne asi ani jeden z na ich ví azov. A o bude alej, o tom potom. 
Zatia ho, zdá sa, neznepokojujú ani tyria prí ivníci, ktorí sa na jeho chrbte dostali do 
parlamentu a riadne mu zní ili po et ma arských poslancov. A tí veru, vzh adom na svoje 
politické preferencie, sa museli tie cíti ako die a na Vianoce. A aj ke nám chytrácky 
vysvetlia, e je to pod a demokratických pravidiel, ur ite to nie je pod a spravodlivosti.            

Ale po me alej. Ak niekto dlh ie sleduje politiku SNS, tomu je hne jasné, e medzi 
ví azov volieb patrí aj Ján Slota. Sta í si uvedomi , e pri takej malej prevahe vládneho 
tábora nad opozi ným je ka dý poslanec pomaly vyvá ite ný zlatom. SNS sa nikdy nesna ila 
dosta ve a percent. Ako keby sa báli, e keby mali príli ve a poslancov, tí by sa mohli 
stara aj o iné témy, ako o business ich vedenia. A to je asi neprípustné. Pod a toho vyzerala, 



a pokia tam zostane Ján Slota, aj na alej bude vyzera ich politika. Neartikulované 
pokrikovanie na Ma arov je len fingovanie politiky.            

Ako posledný z relevantných politický kádrov nám zostal Vladimír Me iar. Zadr te 
prosím, e te aspo chví u, otázo ku, e o ten u má o h ada v tomto defilé ví azov... Ve 
ani len do parlamentu sa nedostal! Nu ale, pod a oho sa meria ví azstvo politika? No predsa 
pod a úspechu jeho sna ení. A Vladimír Me iar dosiahol dokonalý úspech. Kone ne ví azne 
zav il svoju intenzívnu snahu o zni enie HZDS, ktorej sa venoval posledných desa rokov. 
Strany, ktorá tu ako jediná mala tátotvorné ambície. Teda aspo ob as. A robil to neprestajne, 
prakticky 24 hodín denne. A práve v týchto vo bách korunoval svoje snahy dokonalým 
ví azstvom. Mo no po Bugárovi je to ten najoslnivej í ví az týchto volieb.  
                                                                                                         Ján Litecký veda                                                                                                     

len skupiny Ví azný traktor  

P.S. Okrem toho, e tieto vo by poznali iba samých ví azov, mali e te jednu unikátnu 
vlastnos . Hádam prvýkrát v ponovembrových vo bách sa u vôbec nedalo vybra ani len 
nejaké men ie zlo. lovek mohol s istým svedomím voli iba stranu, o ktorej na 100% vedel, 
e neprejde do parlamentu. o by uvedomelý voli rad ej robi nemal. Kto vie. Tak e sme sa 

prepracovali k podobným vo bám, aké boli za komunizmu: tie bolo jedno, aké lístky sme 
hádzali do urny, po vo bách aj tak vládli tí zlí... Nu ale o by sme nechceli 

 

ve ke bolo 
to ko ví azov, hádam museli zosta aj nejakí porazení, nie? 

+++++++++++++++++++++ 
Predstavitelia tátu podporujú nezná anlivos v spolo nosti 

(Príspevok do stálej konferencie Panslovanskej únie) 
9. august 2010   

Slováci mô u niekedy pre nezainteresovaného pozorovate a vyznie ako udný národ. Mo no 
sa taký javil aj zahrani ným turistom, ktorí v sobotu 7. augusta sledovali dianie pred 
bratislavským hradom. Jedna demon trácia na odstránenie sochy krá a Svätopluka sa tu 
stretla s policajným zásahom vo i tým, ktorí sochu li oslávi na ele s lídrami Slovenskej 
pospolitosti.   

Odhliadnuc od sporu, i socha má alebo nemá fa istický symbol na jednom vyobrazení, za 
tento stav mô eme právom vini sú asnú vládnu koalíciu. Jej nejednozna ný postoj ku 
krá ovi Slovenov - starých Slovákov - spolitizoval slovenskú históriu. Dal podnet na 
nezmyselné dve demon trácie.   

Jedna bola nezmyselná preto, lebo chcela sochu demontova a druhá preto, lebo umo nila 
extrémistom demon trova vlastné ne iaduce pozície popri u achtilom cieli ucti si ná ho 
bývalého panovníka. Ani jedno zo zhroma dení nemo no chápa pozitívne. ia , negatívne 
v ak mô eme vníma aj postup tátnych orgánov.   

Kto teda v tomto sobotnom zápolení v Bratislave vyhral? Slu nos ? Etika? Úcta k histórii? K 
tátnosti? Právo? Aké? A koho? Ak sú asná vládna koalícia chce vládnu vyvolávaním 

negatívnych emócií, stáva sa sama problémom. Nie je to astný za iatok vládnutia. 
Slovensko má ove a viac a záva nej ích problémov. tát reprezentovaný jeho predstavite mi 
v ak podporuje nezná anlivos .   

Podporuje negatívne emócie. Sám ich vyvoláva a orientuje extrémistickým smerom. Inými 
slovami povedané, piní do vlastného hniezda. Kto seje vietor - búrku zo ne. Vyvolávanie 
vnútorných sporov a to dokonca na uliciach je najhor í spôsob vládnutia, aký mo no pou i . 



Stanislav Háber 
+++++++++++++++++++++ 

Porozmyslajte, preco je pri clankoch .Tyzdna bodka! 

 
.Lietajúci Cyprián  

Slovensko je udná krajina. Ak ide o film a kinematografiu, ve mocou ur ite nie sme. Mo no 
je to tým, e sa porovnávame s filmársky úspe nou eskou republikou. A mo no je 
priliehavej ie poveda , e sme krajina nenato eného filmu. 

Dôvodom pritom spravidla nie je ani chýbajúci scenár, ani peniaze. Skôr podivné narábanie s 
nimi. Zaujímavej ie ako filmy samotné by boli dokumenty, ako sa vlastne to ili. Ur ite by to 
platilo pre Jáno íka, ale aj nedávny Nedodr aný s ub. Samozrejme, v oficiálnych 
propaga ných dokumentoch, ktoré sa ako film o filme vysielajú krátko pred premiérou, o 
tom nenájdete ani slovo.  

.zázrak na ervenom Klá tore 
Dobrým príkladom je film Legenda o lietajúcom Cypriánovi, ktorý má premiéru práve tento 
tý de . Na prvý poh ad je v etko tak, ako má by . Do kina nás pozývajú bilbordy, krátky 
trailer, upútavky v rádiách i televízii. Verejnoprávna STV dokonca pred dvoma tý d ami 
odvysielala film o filme. Snímka síce pôsobila trochu a kopádne, ale v zásade splnila svoj 
ú el. Diváka, ktorému nebude vadi sex a násilie, do kina pozvala. Slovenský divák by mal 
slovenskému filmu povinne fandi , akurát, e v na om prípade je príbeh o tom, ako tento film 
vznikal, pod a v etkého opä zaujímavej í ako samotný príbeh filmu. 
Film je kolektívne dielo. Objednali ste si na e slu by a my sme splnili svoje záväzky bezo 

zbytku za vopred dohodnutých podmienok. (...) Dnes je situácia taká, e vä ina tábu nemá 
svoju prácu zaplatenú. Tak znejú tri vety z otvoreného listu producentom filmu Slovákovi 
Eduardovi engelovi a dvom Poliakom Jacekovi Lipskému a Andrzejovi Halinskému, ktorý 
sme dostali do redakcie .tý d a. Pod listom je podpísaných vy e 20 mien, pod a tvrdenia 
podpísaných sú to v etko lenovia tábu. Je letné popoludnie a v kaviarni sa rozprávam s 
niektorými z nich. Najvýraznej ou postavou je Franti ek Tur a. Ve a faj í, pôsobí v ak 
pokojne. V minulosti spolupracoval s Ameri anmi, ktorí tu ob as pri li to i film, na 
Cypriánovi sa podie al ako vedúci výroby. Hoci v titulkoch k filmu na webovej stránke jeho 
meno nájdete, v spomínanom dokumente film o filme o om nebolo ani zmienky. Prvým 
problémom filmu je, e 26 udí zo tábu nebolo zaplatených, za ína Tur a. Celý kontext je 
príli zlo itý na objas ovanie, ale mo no ho ilustrova na príbehu Erika Ivan íka, mladého 
výtvarníka, ktorý má za sebou prvú spoluprácu so SND, ale aj s re isérkou Marianou engel 
Sol anskou pri jej tudentských snímkach. Ivan ík robil po tom, o skon ila spolupráca s 
eským architektom Janom Novotným, výtvarníka filmu. Vybral lokalitu a robil peciálne na 

priestoroch v Hronskom Be adiku, kde sa to ilo 40 percent interiérov, v titulkoch v ak jeho 
meno nenájdete, uvádza Tur a. Ivan ík opisuje svoju základnú skúsenos ako roz arovanie. 
O svojej práci má dôkazy vrátane fotografií, cíti sa oklamaný, a preto sa chce súdi . Autorom 
filmu napísal list, pokúsil sa dohodnú , ke to v ak stros kotalo, rozhodol sa za svoj honorár a 
meno bojova . Je to nepochopite né. ijeme tu na ve mi malom filmovom priestore, v etci 
sa poznáme, je a neuverite né, e nie o podobné sa mô e vôbec dia , uzatvára svoju 
skúsenos .  

.peniaze, peníze, pen i 
Presne to je pod a zainteresovaných hlavný problém. Rozpo et Cypriána má by zhruba 1,5 
milióna eur, sekera, ktorá po producentoch zostala, je 200-tisíc eur. Film vznikal koproduk ne 



v spolupráci s po skou firmou Pleograf a zo tátnych grantov. Slovenským koproducentom 
filmu je majite firmy Magic Seven a man el re isérky Eduard engel. Tur a tvrdí, e 
peniaze chýbali v ka dej etape, okrem úvodnej. Ke som sa stal vedúcim výroby, film mal 
za sebou es filmových dní, ktorých výsledkom bolo 20 a 30 metrov istého materiálu 
denne. Jeden takýto filmový de stál do 1,5 milióna korún. Nemusíte rozumie filmu, aby ste 
vedeli, o om je re . Ke som pri iel ja, to ili sme v ne tandardných pomeroch s 
ne tandardným rozpo tom. Výsledkom bolo 100 metrov denne za pol milióna korún v etkých 
nákladov dokopy, opisuje Tur a. Problémom v ak pod a neho nebolo iba nehospodárne 
narábanie s peniazmi v úvode. Stali sa pod a neho tri prípady plagiátorstva a najmä 
subven ný podvod. Spísal alobu a obrátil sa na súd. 
Pôsobí to trochu ironicky, ale na súde sa spor s Tur om skon í aj pod a producenta Eduarda 

engela. V rozhovore pre .tý de povedal, e Tur a systematicky kodí ná mu filmu. Tvrdí, 
e nebol zaplatený, na ni z toho v ak nemá objednávku, ani zmluvu. V etci, o majú zmluvy, 

boli zaplatení. Tur a sa za al pod a engela v istom momente správa ako výkonný 
producent filmu a ich spolupráca sa skon ila. Odvtedy nám kodí a vypisuje listy. Tur a 
naopak tvrdí, e engel klame a ilustruje to dvoma zmluvami, ktoré engel sám podpísal, ale 
nezaplatil. 
Celý príbeh o tom, ako firma Magic Seven, ktorá doteraz vo filmovej brand i iadne meno 
nemala, iadala o peniaze, o vykazovala a o s ubovala, by si zaslú ilo bli iu pozornos . 
Napríklad nového ministra vnútra alebo Rady Audiovizuálneho fondu. Jedno je v ak jasné u 
dnes: dokument o tom, ako mo no na Slovensku nato i film bez toho, aby producenti 
vyplatili táb, by bol zaujímavej í ako legenda o mníchovi z 18. storo ia. A pointa na záver: 
Lietajúci Cyprián je dielom novej generácie slovenských tvorcov, je preto zaujímavé sledova , 
ako sa správajú. A ako hovorí jeden z oklamaných tvorcov, mlad ia generácia je hor ia ako 
tá star ia . A to vedie k otázke, ko ko pe azí by vlastne tát na dotovanie takýchto udí mal 
vynaklada . 

1. uctievajme zlodejov, klamarov a podvodnikov.. Prstom sa na takych predsa neukazuje 
od .nedokazemchapat | 11. august 2010 16:13 

Venda, toto nemozes mysliet vazne.. Vies si predstavit ze chodis do prace, robis pracu 
zodpovedne svedomito a dobre - a nepride ti vyplata? Mas hypoteku, nemas za co 
zaplatit najomne, telefon, nemas si za co natankovat, nemas si za co kupit JEST, lebo 
peniaze su na to!!! Toto co si napisala ty, ze "a Vy de pred premiérou po lete nie o o 
podaní na súd, kvôli výplatám? V ak ale v tejto chvíli "premiérovej" sa takého veci 
predsa nerie ia" Ja som len strasne zvedava, ako by si konala v ich situacii ty.. Ved 
sama pises ze isli dusu vypustit - isli! Bez nich by ten film nebol lebo sama "mladá, 
múdra, skvelá re isérka" by bez tych ludi nic nenatocila.. A ti ludia teraz nemaju 
zaplatene faktury za svoju pracu... A ty tvrdis, ze je to normalne? ze sa nema o tom 
hovorit? PRE BOHA, co je horsie ako to, ze ten film vznikol za takychto podmienok? 
Ja sa mozem vysrat na to, ze je to "SLOVENSKY" film, nebudem ho ctit len preto, 
lebo sa natocil tu, budem sa pozerat na to ako vznikol. A keby kazdy jeden Slovak 
dokazal odsudit takychto ludi - co podvadzaju, kradnu a klamu, tak sme skvela 
krajina... Bohuzial... Nie, my si budeme zlodejov, klamarov a podvodnikov este 
uctievat.. Nenavidim tento pristup, nenavidim 

Film bol naoyaj vyborny a yhliadnem ho iste este raz. Dakujem VSETKYM tvocom. Ak je co 
len trocha pravda na nepeknych veciach, co sa pisu, vyjadrujem polutovanie.. A ano, suhlasim, 
drobne preslapy sa daju prepacit, ale veci ako honorare a autorske pravo k nim ozaj 



nepatri. ..Neviem, to nech posudia uz zaangazovanejsi, co vsetko sa porusilo, mna ako divaka 
tesi vysledok filmu, nech je takych viac, bez preslapov :-)  

1. v prvom rade nemilo prekvapeni su ludia, ktori film Lietajuci Cyprian vyrobili a do 
dnesneho dna nedostali za svoju pracu zaplatene, nenasli sa v titulkooch, co je 
porusenie autorskeho prava a domahaju sa svojej pravdy na sudoch a prokurature, co v 
tomto state trva roky a vysledok uz nikoho nebude zaujimat.Tieto veci sa normalne 
pred premierou riesia, nie je normalne, aby v kine premietali film s nevyriesenymi 
autorskymi pravami, ked uz podla Vas spravodlivy plat za pracu nie je dostatocny 
dovod v porovnani s myslienkou filmu. Treba poznat aj pozadie vzniku tohto diela, a 
zistili by ste, ze oslavujete zlodejku,podvodnicku a cele je to len pozlatko na kuse 
zhniteho masa. Prajeme prijemny umelecky zazitok. Garantujeme Vam, ze pravda na 
povrch vyjde, treba byt trpezlivy, v komentaroch opatrny aby ste sa vyhli sklamaniu, 
ked sa konecne pride na to, ze reziserka je sice mlada, ale nie mudra ani skvela...stab 
bol skvely, to pravda je, akurat az na vynimky nikto s pani reziserkou nechce mat viac 
nic spolocne. 

2. Prvýkrát som bola nemilo prekvapená. Mám ve kú dôveru v Tý de , a to z dôvodu, e 
to nie je bulvár a tie preto, e je spravodlivý. Teraz sa mi zdá, e spravodlivý nebol. 
Iné je poda kritiku k financovaniu, resp. výrobe filmu a iné je poda kritiku k 
umeleckej hodnote - ré ii, kamere, hercom - k výkonom ako takým. Uzávierka tohto 
ísla bola 3 dni pred premiérou. Kone ne sa vyskytla mladá, múdra, skvelá re isérka, 

ktorá dala dohromady tím ú asných udí, ktorí i li du u vypusti . Dnes na to idem. A 
ve mi im dr ím palce. Mariana engel Sol anská je skvelá a jedine ná aj v tom, e 
priebe ne písaala knihu, ktorú krstila necelé dva tý dne pred premiérou. Myslela na 
diváka, aby si ju stihol pre íta , kým uvidí film. Na a história, prvý slovenský preklad 
Biblie...a Vy de pred premiérou po lete nie o o podaní na súd, kvôli výplatám? V ak 
ale v tejto chvíli "premiérovej" sa takého veci predsa nerie ia. Aj ke dajme tomu, by 
bolo na tom nie o pravdy. Pre o si Tý de s tým nepo kal a neocenil, nedodal silu a 
nádej mladým u om, ktorí sa v dne ných asoch odvá ili pusti do takéhoto 
projektu?  

+++++++++++++++++++++ 

http://www.ekobydleni.eu/energie/setrvacniky-jsou-mozna-budoucnosti-energetik

 

Setrva níky jsou m o ná budoucnost í energet iky 
3. 2. 2010  

Velkou slabinou sou asných rozvodných sítí je skute nost, e se nedoká í vyrovnat s náhlými 
poklesy nebo naopak nár sty výroby energie. P itom obnovitelné zdroje práv toto p iná ejí a 
jednou ze zásadních p eká ek jejich dal ího roz i ování je i zastaralost rozvodných sítí. Jednou z 
mo ností na vyrovnávání jsou p e erpávací elektrárny. Anebo setrva níkové elektrárny! 
POKRA OVÁNÍ

 

http://www.ekobydleni.eu/energie/setrvacniky-jsou-mozna-budoucnosti-energetik


  

Moderní setrva níky jsou skute ným skvostem sou asné technologie. Jejich výhodou je 
jednoduchost výroby, nulové emise a výrazn ni í cena proti nap íklad uhelným elektrárnám. 
Práv proto se americká spole nost Beacon Power rozhodla, e na n vsadí. 

 

Její setrva níky rotují rychlostí a 16 000 ot./min., co znamená povrchovou rychlost okraje asi 2 
machy - tedy dvakrát rychlej í ne zvuk. Proto je v e uzav eno ve vakuu, aby se omezilo t ení a 
energetické ztráty. Navíc se vyu ívá levitace za pomoci permanentních magnet a 
elektromagnetických lo isek.  

Hlavní výhodou setrva ník je skute nost, e mohou být spu t ny a dodávat energii do sít , nebo 
ji naopak nabírat, b hem pouhých sekund. Jsou také snadno kálovatelné. Deset setrva ník o 
energii 25 kWh se údajn dohromady vyrovná výkonu jednoho megawattu. Beacon aktuáln 
buduje 20MW elektrárnu poblí m sta Stephentown. Ale plány jsou i na dal í provozy. 

zdroj: Discovery 
+++++++++++++++++++++ 



Léka i ze Skandinávie: Rakovina z mobilu? 
Které telefony nejvíc zá í 

 

Zp sobuje pou ívání mobil rakovinu, nebo ne? Na toto téma existuje neuv itelných 40 
tisíc studií.  

Nap íklad skandináv tí dokto i si v imli, e pacienti s mozkovými nádory je mají dvakrát tak 
ast ji na stran , kde dr í mobilní telefon. V laborato i se navíc ukázalo, e zá ení z 

mobilních telefon je schopno poni it DNA v lidských bu kách. Otázkou ale z stává, zda je 
zá ení  dost silné, aby mohlo zp sobit p ímo rakovinu.  

V echny mobily na trhu spl ují bezpe nostní limit elektromagnetického vyza ování 2 watty. 
Jen e odborníci dnes za bezpe nou hranici vyza ování pova ují podstatn ni í hodnotu 0,6 
wattu. Tu spl uje jen t etina u nás dostupných mobil . Podívejte se, které mobily zá í nejvíc a 
které naopak nejmén . 

Co je to SAR 

Hodnota elektromagnetického vyza ování, které vysílá mobil do lidského t la. Jde o to, kolik 
vyzá ené energie ve form tepla pohltí ivá tká na hlav . Udává se v pom ru watt na 
kilogram ivé hmoty. 

Na co si dát pozor 

 

Nejlep í je telefonovat na otev ených prostranstvích i alespo u okna. ím lep í 
signál, tím mén vyza ování. 

 

P i vytá ení ísla dr te mobil dál od hlavy, v tu chvíli je p i navazování spojení 
vyza ování nejsiln j í. 

 

Pou ívejte headset, tím bude telefon daleko od hlavy a ohro ení zá ením bude 
minimální. 

 

Netelefonujte v aut , za jízdy musí telefon vyza ovat o stovky procent více, aby udr el 
spojení. 

Autor: (mi ) 



 

+++++++++++++++++++++ 

CEENNAA CCAASSUU ********** 
Aby si si uvedomil cenu súrodenca - 
spýtaj sa niekoho, kto ho nemá. 
Aby si si uvedomil cenu 10. rokov - 
spýtaj sa práve rozvedeného 
man elského páru. 
Aby si si uvedomil cenu 4. rokov - 
spýtaj sa maturanta. 
Aby si si uvedomil cenu jedného roka - 
spýtaj sa tudenta, ktorý prepadol pri 
rocníkovej skú ke. 
Aby si si uvedomil cenu 9. mesiacov - 
spýtaj sa matky, ktorá nosila dieta, ktoré sa narodilo mrtve. 
Aby si si uvedomil cenu jedného tý dna - 
spýtaj sa cloveka, ktorý tý den pre il v kóme. 
Aby si si uvedomil cenu jednej minúty - 
spýtaj sa cloveka, ktorý zme kal vlak, autobus, lietadlo. 
Aby si si uvedomil cenu jednej sekundy - 
spýtaj sa cloveka, ktorý pre il autonehodu. 
CAS na nikoho NECAKÁ. 
Vá si ka dú chvílu, ktorú má . 
Bude si ju vá it e te viac, 
ak ju bude pre ívat s niekým výnimocným 
Aby si si uvedomil cenu priatela, alebo clena rodiny - 
nesna sa ho stratit. 
Nikto z nás nevie, kedy príde cas jeho odchodu 



a na v etko u bude neskoro. 
Pôvod tohto listu nie je známy, ale priná a tastie ka dému, 
kto ho po le dalej. 
Nenechávaj si ho pre seba. 
Po li ho svojim priatelom a rodine, ktorým praje tastie. 
Pamätaj... 
DR SA PEVNE V ETKÝCH, KTORÝCH MILUJE . 
A pamätaj, e aj ten, kto Ti toto poslal, Ti praje tastie! ***** 

+++++++++++++++++++++ 

Omi - pirátsky poklad Strednej Dalmácie 
Morský vzduch a uká kovo isté more, ktoré ka dým odrazom slnka mení svoj odtie . 
Farebné kvietky, ktoré obopínajú lákavé penzióny a hotely akajúce na turistov. 
Levandu ové, figovníkové a olivové listy, ktorých vô a dodáva ten správny mrnc 
teplému letnému vánku. Príjemný tie borovíc a ohromný zvuk cikád vyvolávajúci 
zimomriavky na opálenej poko ke. V ade navôkol prekrásna príroda a v nej skákajúce 
vlny, ktoré vytrvalo nará ajú na vynárajúce sa skaly. Vitajte v Omi i!  

 

Pomerne malé, len es tisícové, meste ko Omi v Chorvátsku

 

je vyh adávaným turistickým 
letoviskom. Toto pôvabné mieste ko sa nachádza iba 26 km juhovýchodne od Splitu. Je 
významným strediskom cestovného ruchu a nadväzuje na ob úbená Omi ská riviéra.  

Na tomto kúsku Strednej Dalmácie

 

sa okrem krásnych pieso nato- trkovo-kamienkových 
plá í ponúkajú tie vysoké bralá pohorí Mosor a Biokovo. Obrovským lákadlom je ah 
ve kolepý ka on horskej rieky Cetina, ktorá sa vlieva do mora priamo v meste Omi 
a turistom ponúka obrovskú plyt inu. Omi ská riviéra spolu s Makarskou vytvárajú asi 60 
kilometrový úsek a predstavujú spolu najvýznamnej iu rekrea nú oblas Chorvátska.  

Najskôr piráti, potom Napoleon 

PO ASIE

 

 Omis

 



Dnes 
31/19°C 

Zajtra 
32/21°C 

Pozajtra 
31/21°C 

Mesto Omi  vzniklo z rímskej osady nazývanej Oneum. V minulosti bolo toto romantické 
meste ko známe pirátmi. Dnes to dokazujú najmä dve zachovalé pirátske pevnosti, ktoré sa 
nazývajú Mirabella a Starigrad. Pevnosti patria k hlavným historickým atrakciám mesta 
a te ia sa náv teve mnohých turistov. V rokoch 1805 a 1813 tu vládol Napoleon. Dnes 
Omi u vládne slnko, more, cestovný ruch - a teda turisti.  

 

Romantika na ka dom kroku 

Historické centrum Omi u vytvára sple malebných uli iek, ktoré sú vyplnené 
kaviarni kami, kr mi kami, re tauráciami a pouli nými stánkami i obchodíkmi so 
v akovakým tovarom. Z ka dej prechádzky sa mô ete vráti  obohatení o mno stvo 
suvenírov, od tých klasických ako sú poh adnice, prívesky i tri ká s pirátskou potla ou, cez 
ohromné mno stvo so iek, a po f a ky dalmátskych vín, likérov Pelinkovac i národnej 
Rakije. Alebo si mô ete zakúpi napríklad marhule nakladané v mede.  

Ale aj ke sa vyberiete na prechádzku bez záujmu o nakupovanie, budete ma o obdivova . 
Ka dý jeden kúsok starého mesta dýcha históriou a ka dý jeho nádherný kame , portál 
kostolíkov, starých dom ekov í balkónov by rozrozprával nejednu pútavú príhodu z 
minulosti. Navy e tu ka doro ne prebieha po as mesiacov jún a júl Festival dalmátskych 
skupín, na ktorom za ijete tú pravú a nefal ovanú atmosféru dalmátskych piesní z Omi a.  

Po stopách Winnetoua... 



Omi v ak nie je iba mieste kom pre romantické a o arujúce prechádzky. Na svoje si prídu 
aj ivelnej ie typy, vyh adávajúce vodné dobrodru stvo a adrenalín. Rieka Cetina, ktorá sa 
tiahne na úpätí pohorí v d ke 105 km, spája mestá Vrlika, Sinj, Trilj a Omi . Práve mesto 
Omi je východiskom do pôsobivého mohutného ka onu. Na tomto mieste sa natá al aj 
slávny Winnetou, no bohatstvo týchto vôd najviac nadchýna vyznáva ov raftingu 
a ka oningu. Nejedná vodná du a sa nechá zláka a s ve kou rados ou vyu ije mo nos 
vychutna si tento prekrásny ka on.   

 

Kto by odolal rozvá neným vlnám, nezabudnute ným vodopádom i skokom do vody zo 
skál? Takáto bohatá vodná nádielka je miestami popretkávaná zástavkami s oddychom a 
plávaním v pokojných vodách. Ka dý jeden vzru ujúci splav Cetiny kon í na mieste 
nazývanom Radmanove mlinice. Toto príjemné mieste ko je ob úbené a ve mi asto 
nav tevované nielen vyznáva mi vodných portov, ktorí tu kon ia svoju vodnú pú , ale aj 
milovníkmi dobrého jedla, ktorí si sem radi chodia pochuti na chorvátskych pecialitách.  

Kam na výlet? 

Ak ste z tých, ktorí nevydr ia trávi celú svoju dovolenku na jednom mieste, pravdepodobne 
po as svojho pobytu spravidla snoríte v mape a máte potrebu vymý a výlety. V Omi i 
núdzu o výjazdy do okolia ur ite nepocítite. Bu sko íte do auta a zájdete na potulky do 
Splitu, alebo sadnete na lo a pohodlne sa dopravíte na niektorý z najbli ích ostrovov. 
Mo ností máte mnoho. V mestskom prístave kotví dostatok výletných lodí, ktoré nepretr ite 
ponúkajú rôzne výletné plavby.   



 

K najob úbenej ím patrí výlet na ostrov Bra a pre turistov predstavuje hlavnú atrakciu 
po as pobytu v Omi i. Po dvojhodinovej plavbe sa ocitnete v prístave Bol, v malom meste ku 
na juhu ostrova Bra . Alebo si zvolíte rad ej krat iu variantu a nav tívite severný Supetar? 
Ke budete oddychova na fascinujúcich plá ach Omi u, budete ma dos asu na to, aby ste 
sa rozhodli po ktorej ceste starých moreplavcov odplávate za objavovaním nových prekvapení. 

+++++++++++++++++++++ 

 



Bearack Obearma. 
+++++++++++++++++++++ 

http://www.aktuality.sk/clanok/170403/video-osemrocny-monet-vyvolal-senzaciu/

 
VIDEO: Osemro ný "Monet" vyvolal senzáciu 

Obrazy osemro ného Angli ana Kierona Williamsona, prezývaného médiami 
"malý Monet", vzbudili vo  výtvarnom svete senzáciu. V etkých 33 pastelov, 
akvarelov a olejomalieb z  jeho najnov ej výstavy sa predalo po as polhodiny 
spolu za 150.000 libier (vy e 182.000 eur).  

Osemro ný  

dnes 16:28  LONDÝN 

Kupci a

 

zo Spojených tátov akali celú noc pred galériou a v zozname záujemcov 
o jeho impresionické krajinky, naj astej ie s pobre ím rodného Norfolku, je 3000 
mien.       

Chlapec si zatia iba zvyká na pozornos médií. Denníku Daily Mail povedal, 
e  "naj ah ie sa ma ujú kravy... Netreba si robi starosti s detailami." Kone sú pod a 

neho "ove a a ie. Musíte ich nohy nakresli správne a  ich zadné nohy musíte 
nakresli ove a vä ie ako predné."        

Má vlastnú webovú stránku (www.kieronwilliamson.com) i vizitky. V galérii ho 
oslovujú cudzí udia, ktorí chcú, aby sa im podpísal na poh adnice zobrazujúce jeho 
diela. Novinári z celého sveta nav tevujú jeho rodné mesto na východe Anglicka, aby 
ho vyspovedali. Kieron si z ich pozornosti ni nerobí. "Zdá sa mi to normálne," hovorí. 
Jeho rodi ia Keith a Michelle Williamsonovci sú na svojho syna py ní, ale sú asne sa 
obávajú, aký mô e ma jeho talent dopad na jeho ivot.       

http://www.aktuality.sk/clanok/170403/video-osemrocny-monet-vyvolal-senzaciu/
http://www.kieronwilliamson.com


Tridsa sedemro ná matka chlapca je odborní kou na vý ivu, jeho 44-ro ný otec 
obchodníkom s  umeleckými dielami, no ani jeden z nich vraj nemá výtvarný talent. 
Kieron má es ro nú sestru Billie-Jo, rodina býva v malom apartmánovom byte.       

Pred dvoma rokmi vtedy pä ro ný Kieron prekvapil rodi ov po as dovolenky 
v Cornwalle kresbou lodí v prístave. Ve mi skoro nato za al ma ova aj krajinky. 
Miestna galéria mu odvtedy usporiadala dve výstavy a pomáha im organiza ne zvláda 
aj nápor médií. "Stretli sme sa s to kými ralokmi. V etci vidia iba finan nú stránku. 
Nevidia emocionálnu zá a ," vyhlásila chlapcova mama.       

ivotné osudy podobne nadaných detí boli rozdielne. Napríklad Pablo Picasso bol 
génius u ako die a. Podobne aj Mozart. "Av ak vä ina brilantných osemro ných 
pianistov i futbalistov nedoká e zosta na pi ke do dospelosti," tvrdí detský 
psychológ z Glasgowa Jack Boyle. Kieronovi vraj publicita neublí i. "Deti milujú 
úspech a sú rady najlep ie." Rodi ia by v ak mali rozvíja aj iné jeho záujmy a preda 
to ko obrazov, ko ko sa im podarí, odporú a.   

http://www.youtube.com/watch?v=mQ5sXuUQBC4

     

http://www.youtube.com/watch?v=mQ5sXuUQBC4

